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REORGANIZACIJA
SINDIKATOV IN METODE VODSTEV

V soboto popoldne se je začelo v Ljubljani v Domu sindikatov VII. ple
narno zasedanje Glavnega odbora Zveze sindikatov Jugoslavije za Slovenijo. 
Glavna točka je bila reorganizacija bodočega dela sindikatov in sistem njihovega 
dela. Plenumu je prisostvovalo 50 članov plenuma in 3 člani finančnega nad
zorstva. Razen članov so bili na plenumu navzoči kot gostje tajnik CO ZSJ 
tov. Grga Jankes, zastopnik Glavnega odbora Zveze sindikatov Jugoslavije za 
Srbijo tov. Čutič, predsednik Centralne uprave sindikata delavcev in name
ščencev usnjarske industrije tov. Lemež in drugi. Kot zastopnika ljudske oblasti 
sta na zasedanju sodelovala tudi predsednik Sveta za lokalno industrijo in 
član predsedstva Glavnega odbora Zveze sindikatov Jugoslavije za Slovenijo 
tov. Tomo Brejc, ter minister za delo tov. Greif Martin.

Uvodoma je imel predsednik GO ZS Slovenije tov. Janko Rudolf daljSi 
referat o pomenu, nalogah in vlogi sindikalnih organizacij v času, ko so delovni 
kolektivi prevzeli upravljanje podjetij v svoje roke. V svojem referatu je prikazal 
naloge sindikatov, ki jih imajo sedaj, ko je v polnem teku demokratizacija in 
decentralizacija ndšega državnega aparata. V nedeljo se je na osnovi njegovega 
referata razvila živahna diskusija. Ob zaključku zasedanja je plenum sprejel 
sklepe in ob navdušenem odobravanju postal pozdravno brzojavko tov Titu 
in predsedniku vlade LRS tov. Mihi Marinku.

G ver predsednika GO Zveze sindikatov Slovenije 
tovor ša Janka Rudolfa na VIS. plenarnem zasedanju

Tovariši in tovarišice! Kot najvažnej
šo točko, o kateri naj plenum razpravlja, 
je vprašanje reorganizacije sindikatov in 
vprašanje vodstva. To je brez dvoma 
danes najvažnejše vprašanje toliko bolj, 
ker je reorganizacija nujno povezana z 
vsem revolucionarnim dogajanjem nadalj
nje socialistične graditve in razširjanja 
demokracije v naši državi. Ta dejstva ss 
izražajo v ukrepih naših državnih orga
nov, v decentralizaciji našega gospodar
stva in državnega aparata sploh in s 
sprejetjem temeljnega zakona o gospodar
jenju z državnimi gospodarskimi podjetji 
po delovnih kolektivih in so važna ne 
samo za delo in nadaljnji razvoj naših 
upravnih organov, temveč tudi za delo 
in razvoj vsega družbenega življenja.

Decentralizacija državne uprave, pred
vsem našega socialističnega gospodarstva, 
se kaže najizraziteje v prenosu kompe
tenc zveznih resorov na republike, v 
ustanavljanju Svetov pri zvezni vladi in 
generalnih direkcijah, kar predstavlja za
četek demokratizacije državnega aparata.
Demokratizacija gospodarstva je osnovni 
pogoj temu, da je lahko ljudska skupšči-

riti se in zmagati kljub velikim gospo
darskim težavam. Ne smemo pozabiti, da 
so oči vsega sveta sedaj uprte v Jugo
slavijo, ne samo oči kominiormovskega 
tabora, niti samo oči kapitalistov, am-

na sprejela zakon o gospodarjenju z dr
žavnimi podjetji po delovnih Kolektivih, 
kar je logična posledica revolucionarne 
poti in politike naše Partije v razvoju 
celotne naše socialistične domovine. Za
kon o gospodarjenju z državnimi gospo
darskimi podjetji po delovnih kolektivih 
je uresničenje Marsove postavke, ki pred
videva tovarne delavcem. S sprejetjem 
tega zakona je naša Partija naredila naj
bolj revolucionaren korak v razvoju so
cialistične demokracije, to je tudi dokaz, 
da je naša Partija zvesta načelom mar- 
ksizma-leninizma, ki jih ni nikdar zata
jila. V svojem govoru ob priliki sprejema 
zakona o gospodarjenju z državnimi go
spodarskimi podjetji po delovnih kolekti
vih je tov. Djilas dejal, da nam ta zakon 
omogoča tudi uspešno borbo proti revi
zionizmu. S tem ie jasno povedal, da je 
naša pot v socializem v najtesnejšem so
glasju s specifičnimi pogoji naše države,

DANES LAHKO GOVORIMO 
SAMO ŠE O ZAPADNEM 

IMPERIALIZMU IN O DRŽAVAH 
VZHODNEGA IMPERIALIZMA
Potem je tov. Rudolf Janko govoril, 

kakšna mora biti politika vključevanja 
najširših ljudskih množic v upravljanje 
države in kakšno je bistvo socialistične 
demokracije.

Bistvo te socialistične demokracije je 
posebno važno prav v današnjih dneh, ko 
imamo opravka z najrazličnejšimi poiz
kusi, da bi se ta znanost izmaličila. V 
zvezi z decentralizacijo državne uprave 
in prevzemom upravljanja gospodarstva 
po delovnih kolektivih moramo vsaj 
bežno omeniti tudi druge organe ljud
stva, če pa to do sedaj še niso bili, pa 
bodo morali postati. Omeniti je treba 
predvsem vlogo ljudske inšpekcije, ki 
predstavlja množično kontrolo vseh ukre
pov naše ljudske oblasti in ki. je organ 
ljudske kontrole. Preko teh in drugih 
množičnih organizacij postopoma vklju
čujemo najširše ljudske množice v uprav
ljanje poslov, ki jih je doslej vodila dr
žava. Te organizacije predstavljajo nepo
sreden izraz ljudske volje novih sociali
stičnih ljudi, ki s svojo požrtvovalnostjo 
in s svojimi napori delajo za čimprejšnjo 
izgradnjo socializma. Vsi sprejeti ukrepi 
ne predstavljajo neke nove linije v poli
tiki naše Partije. . 5

Danes ne moremo govoriti o vzhod
nem in zahodnem taboru, ampak kveč
jemu o zapadnem imperializmu in o dr
žavah vzhodnega imperializma, ker je 
praksa pokazala, da so metode, katerih 
se danes vzhodni tabor poslužuje, ne 
samo nasproti Jugoslaviji, ampak tudi 
proti drugim državam, popolnoma iden
tične z imperialističnimi metodami. Izko

riščanje naših ekonomskih težav . so po
sledica letošnje suše, zato da bi v tej 
harangi dosegli višje cene in skratka 
situacija, o kateri danes mi lahko govo
rimo, da je za nas v ekonomskem pogle
du izredno težka, je taka, da moramo 
tem težavam pogledati v oči in se jih 
lotiti. O tem sem govoril nekoliko širše, 
ker so to vprašanja, ki predstavljajo neko 
platformo, na kateri se morajo v bodoče 
razvijati sindikalne organizacije, ker so 
to stvari, katerih v nobenem primeru ne 
smemo prezreti, kadar govorimo o reor
ganizaciji, o metodah vodstva itd. Zave
dati se moramo tega, da delamo pod iz
redno težkimi pogoji in nas hočeta izko
riščati zapad in vzhod, da bi na ta ali 
drug način pritisnili nas in nam prepre
čili industrializacijo, ker se zavedajo, da 
je to edina pot, po kateri se bomo rešili 
gospodarske odvisnosti.

NE SMEMO POZABITI,
DA SO DANES V JUGOSLAVIJO 

UPRTE OČI VSEGA SVETA 
Vedeti moramo, da ne orjemo ledine 

samo pri nas doma, ko gradimo sociali
zem, na ostankih in dediščini bivše Jugo
slavije, ampak orjemo ledino v vsem pro
gresivnem socialističnem svetu. Tega se 
moramo jr polni meri zavedati. Danes 
lahko rečemo, da so oči vsega sveta upr
te v Jugoslavijo. Lahko rečemo, da je 
danes Jugoslavija res skoraj edina dr
žava, ki. se za ceno svoje neodvisnosti in 
samostojnosti hoče in je pripravljena bo-

pak oči vsega delovnega človeštva. Ne 
smemo pozabiti, da Jugoslavija vsak 
dan pridobiva nešteto novih simpatij de
lovnega ljudstva vsega sveta. To pa po
meni ustvarjati političen kapital, ki je 
za nas najbolj odločilnega pomena in se 
moramo boriti, da v tej trdi borbi nik
dar in pred nikomur ne upognemo glave..

Imel sem za potrebno, da sem govo
ril o teh stvareh, če hočemo razpravljati 
o vprašanjih, ki se konkretno tičejo po
litike in same reorganizacije ter metode 
vodstva v organizacijah. XII. plenum 
Centralnega odbora Zveze sindikatov Ju
goslavije je sklepal prav na osnovi teh 
objektivnih dejstev. Problem reorganiza
cije in problem decentralizacije kakor 
tudi vsi ostali problemi, ki so navedeni 
v sklepih XII. plenuma, nedvomno pred
stavljajo dragoceno napotilo za delo sin
dikalnih organizacij v tej novi situaciji. 
Sklepi XII. plenuma so nam v precejš
nji meri pokazali perspektivo in smer, v 
kateri je treba nadalje razvijati in usmer
jati delo v naših organizacijah.

ODPRAVA PROFESIONALIZMA NE SME OSLABITI DELA 
SINDIKALNIH ORGANIZACIJ

Ugotoviti moramo namreč, da se skle
pi XII. plenuma pri nas na terenu selo 
počasi ali pa marsikje sploh ne izpolnju
jejo. Namesto da bi pravilno razumeli bi
stvo vsega tega, namesto da bi razširjali 
in poglabljali socialistično demokracijo, 
pritegovali najširše množice v aktivno 
sodelovanje in da bi sindikalne organi
zacije delale na usposabljanju in kritiki 
vseh izvoljenih organov, lahko rečemo, 
da smo šli več ali manj po najlažji poti, 
to je po poti zmanjševanja profesional
nega aparata in smo mislili, da je 
osnovna stvar v decentralizaciji, da se 
profesionalni aparat sindikalnih organiza
cij zmanjša. Jasno je, da smo zaradi ta
kega načina marsikje prišli v položaj, ki 
bi ga lahko označili za neke vrste likvi
dacijo, ker naše sindikalne organizacije 
niso razumele, v čem je stvar decentrali
zacije in demokratizacije. Ker ni bilo več 
profesionalnega aparata, so ponekod eno
stavno prenehali z delom, čeprav imamo 
nekaj zelo lepih primerov, ko so prav 
zaradi organizacijskotehnično kadrovskih

ukrepov dejansko zaživeli forumi raznih 
organizacij itd.

Za celotno našo državo lahko povem 
isto, kar je postavil predsednik vlade 
tov. Miha Marinko na partijski konferen
ci, ki je med drugim rekel: »Bilo bi po
vsem napačno, če bi ,metode vodstva’ 
pojmovali zgolj organizacijsko, ali še 
slabše kot zgolj organizacijsko — tehnič
no vprašanje. Mi radi le prečesto, zlasti 
na terenu, zapadamo. v formalizem. Ob 
vseh organizacijah, ki jih je bilo mnogo 
in najbrž tudi že preveč v teh letih na
ših naporov pri graditvi ljudske države, 
gospodarsko obnovo, utrjevanja ljudske 
oblasti in graditve materialno in politič
no vzgojnih socialnih osnov nove družbe, 
se je zlasti v nižjih forumih in osnovnih 
organizacijah mnogo preveč obravnavala 
samo suha organizacijska shema. Veliko 
premalo ali nič pa se nismo poglabljali 
v to, zakaj so bile potrebne te reorgani
zacije, zakaj stare organizacijske oblike 
niso več primerne, zakaj so se poživele 
in kakšen cilj hočemo z organizacijo do
seči, ne po obliki, marveč po vsebini.

DELAVSKI SVETI BODO V NAJBLIŽJI BODOČNOSTI 
UPRAVLJALI TUDI S PRESEŽKOM DELA

Zaradi tega danes že zopet lahko 
ugotovimo, da se naši novi organizacijski 
ukrepi v zvezi z decentralizacijo in de
mokratizacijo izvajajo le preveč birokrat
sko in suho prakticistično. Pod izrazom 
zgraditev socializma se običajno in la 
prerado razume samo gospodarsko plat 
te naloge in pogoj za uspešnejšo in hi
trejšo graditev gospodarskih temeljev so
cializma.«

če sem rekel, da se je v naših delav
nih kolektivih, mislim v kolektivih na
šega socialističnega gospodarstva, izvrši
la najrevoluclonarnejša sprememba, sem 
mislil, na spremembe, ki so se izvršile po 
temeljnem zakonu o gospodarjenju z dr
žavnimi gospodarskimi podjetji po delov
nih kolektivih, ko so se izvolili delavski 
sveti in njihovi upravni odbori. Prav tu 
imamo sedaj marsikje največje težave, 
največje nejasnosti in največfa nerazume

vanja, kakšne naj bodo bodoče sindi
kalne organizacije, vloga sindikalnih or
ganizacij in kako naj se te organizacije 
nadalje razvijajo. Nujno je treba vedeti, 
kaj so prav za prav. delavski sveti in 
njihovi upravni odbori v kolektivu, Od 
pravilnega odgovora na to vprašanje je 
odvisno, ali smo, ali nismo doumeli to 
veliko zgodovinsko stvar, za katero lah
ko trdimo, da bo zapisana v zgodovini 
človeštva kot prvi revolucionarni korak, 
ki je bil izveden praktično v socialistični 
Jugoslaviji pod vodstvom Komunistične 
partije.

Delavski svet je predvsem organ ko
lektiva. Nadalje so delavski sveti oziro
ma upravni odbori predvsem kolektivno 
vodstvo, v katerem je vključen tudi di
rektor, ki pa je izvrševalec vsega, kar 
je treba izvršiti v podjetju. Toda to ni 

Nadaljevanje na 2. strani.

Poštnina (tlačana v gotovini

SKLEPI VII. plenarnega zasedanja
Glavnega odbora Zveze sindikatov Slovenije
Na svojem VII. plenarnem zasedanju, ki je bilo 7. in 8. oktobra v Ljubljani, 

je Glavni odbor ZSJ za Slovenijo razpravljal o temeljnih organizacijskih problemih 
sindikalnih organizacij in njihovega načina ter metode vodstva. Ta vprašanja 
je plenum razglabljal v luči smelih ljudsko demokratičnih sprememb v naši sodobni 
družbeni stvarnosti, katerih najgloblje, revolucionarno bistvo označuje predvsem 
zakon o upravljanju državnih gospodarskih podjetij po delovnih kolektivih, in je 
predvsem podčrtal naslednje ugotovitve:

Revolucionarne spremembe, ki jih prinaša uresničenje tega zakona, t. j. 
dosleden, neprestan, dolgotrajen proces vključevanja delovnih množic v upravljanje 
socialističnega gospodarstva naše domovine, pomenijo poglabljanje bistva socia
listične demokracije in velik prispevek k izgradnji socializma v naši deželi, 
krepitvi notranje moči in neodvisnosti naše domovine. Pomen razvijanja bistvenih 
osnov ljudske demokracije, ki nikakor ni mogel ostati zgolj v mejah naše domo
vine, je prav danes tem večji, ker imamo v mednarodnem dogajanju opravka z 
najrazličnejšimi gnusnimi dejanji sovjetskih revizionistov, ki poskušajo svoje, 
socializmu sovražno in škodljivo delovanje v lastni deželi in izven nje na vse 
načine opravičiti.

Prav zato te družbene preobrazbe v naši deželi niso zgolj določena pot, 
po kateri tako neustrašeno gredo naši delovni ljudje, to se pravi, ni samo določen 
način izgradnje socializma pod izredno težkimi pogoji pri nas, temveč objektivno 
■postajajo orožje, s katerim razbija naša revolucionarna praksa najnovejši revizio
nizem v mednarodnem delavskem gibanju ter vse delavskemu razredu tuje kontra
revolucionarne metode, ki jih po vseh imperialističnih načinih uporablja danes 
vodstvo Sovjetske zveze v odnosu do drugih dežel in narodov. Naša revolucionarna 
praksa s tem torej vodi tudi najuspešnejši boj za ohranitev in nadaljnje razvijanje 
revolucionarnih tradicij, lastnih delavskemu razredu, ter kaže vsemu naprednemu 
gibanju v svetu vzor požrtvovalnosti in samozavesti, s katero se je treba v danih 
pogojih boriti za socializem.

Razvoj ljudske demokracije v naši domovini je obrodil doslej že nešteto 
■oblik neposrednih demokratičnih organov ljudstva, kot so to poleg delavskih 
svetov organi ljudske inšpekcije, zbori volivcev, sveti državljanov itd., ki so 
izraz suverene volje graditeljev socialistične družbe in njihove požrtvovalne pri
pravljenosti prispevati za procvit te družbe vse napore. Ti organi so tem 
pomembnejši, ker so najvernejši čuvarji ne samo osnovnih načel demokratičnosti 
pri nas, ampak predvsem tistih osnovnih pogojev, ki so potrebni za obstoj in 
razcvet res prave ljudske demokracije, kot je priznanje obstoja, razvijanja in 
krepitve socialistične lastnine, socialističnih proizvajalnih odnosov, socialističnih 
načel nagrajevanja itd. Delavski sveti in upravni odibori, ki v imenu svojih 
delavskih kolektivov pod vodstvom Partije in sindikata orjejo ledino v revolu
cionarni praksi doslej še nepoznanih oblik vključevanja delovnih množic v nepo
sredno gospodarjenje s socialističnimi podjetji, so prav zato najvišji izraz že 
dosedanjega razvoja socialistične demokracije v naši deželi.

Delovne množice naše domovine in napredni ljudje drugih dežel spoznavajo 
v sodobnem družbenem dogajanju v svetu, ki se vrši v senci imperialističnih 
konfliktov velesil, predvsem Združenih držav Amerike in Sovjetske zveze ter 
njihovih satelitov, globoki smisel razvoja nove Jugoslavije in njene napredne 
vloge v svetu ter vse jasneje spoznavajo, kako prav je napravil naš delavski 
razred in ostale delavske množice, ko so odločno krenile po poti politike naše 
Partije in jo tako nesebično pričeli spreminjati v dejanja tudi v povojni graditvi 
domovine, obsojajoč za nemoralno, nacionalno izdajalsko vsako naklepanje in 
dejanje, ki bi bilo naperjeno proti uresničenju socializma v naši deželi po načelih 
nacionalne neodvisnosti in enakopravnosti ter mednarodne solidarnosti in med
sebojne pomoči delavskega razreda vsega sveta.

Na osnovi takih dejstev je tudi XII. plenum CO ZSJ konkretiziral vrsto 
nalog za sindikalne organizacije naše domovine, od katerih pravilne uresničitve 
je odvisno usposabljanje sindikatov in njihovega članstva za uspešno delo v 
sedanjih pogojih. Dosedanje uresničevanje teh sklepov, ki je bilo predvsem kam
panjsko, je kot najbolj škodljivo spremljalo mišljenje, da se dajo rešiti vsa 
vprašanja reorganizacije sindikatov in uvedbe novega načina dela z zgolj organi
zacijsko tehničnimi ukrepi. To mišljenje je škodljivo uspešnemu usposabljanju 
sindikalnih organizacij po načelih, ki jih določajo sklepi XII. plenuma CO ZSJ. 
predvsem zato, ker je te sklepe in organizacijo sindikatov na njihovi osnovi 
možno plodno uresničiti samo na temelju razumevanja globokih družbenih dogajanj 
in njihovega odraza v delu sindikalnih organizacij, kar pa se ne da izvesti z zgolj 
organizacijsko tehničnimi ukrepi. V vseh sindikalnih organizacijah se je treba 
zato vztrajno boriti za dosledno, danim pogojem primerno izvedbo sklepov XII. 
plenuma CO ZSJ. Poleg tega napotila opozarja plenum sindikalne organizacije 
Slovenije na naslednja najvažnejša vprašanja, ki jih je treba upoštevati pri izpolnje
vanju sklepov XII. plenuma CO ZSJ: ,

1. Osnovna naloga sindikalnih organizacij je izoblikovati metodo vodstva 
v sindikalnih organizacijah, ki bo ustrezala novonastali družbeni situaciji in ki bo 
temeljila na splošni aktivizaciji vseh članov.

2. Osnovna enota, ki mora biti preizkusni kamen za pravilno orientacijo 
metode vodstva in sindikalnega dela, je sindikalna podružnica, ker je to namreč 
sindikalni organ delovnega kolektiva, kjer rastejo najnovejše ljudsko demokratične 
oblike ekonomsko političnega življenja.

3. Delavski svet je organ delovnega kolektiva, kolektivno gospodarsko 
vodstvo socialističnega podjetja, sindikalna organizacija pa je razredna organizacija 
tega kolektiva, iz česar jasno izhaja odnos teh dveh organov. Sindikalna organi
zacija vzgaja, usposablja delovni kolektiv in usmerja njegovo dejavnost, vključivši 
novega činitelja — delavski svet. Sindikalna organizacija je mobilizator delov
nega kolektiva in organizator vseh metod dela, ki so osnovni pogoj graditve 
socializma, kakor je socialistično tekmovanje, zaščita dela itd., naloga delavskega 
sveta in upravnega odbora pa je, da za to borbo ustvari vse potrebne pogoje. 
Večina organov, ki so delovali pred izvolitvijo delavskega sveta in upravnega 
odbora so pa reševali vprašanja, ki jih mora sedaj reševati novoizvoljeni organ 
delavski svet, so izgubili svoj smisel obstoja, ostali pa bodo morali izpremeniti 
vsebino svojega dela. V delovnih kolektivih, kjer se delavski sveti ne volijo, je 
naloga sindikalne organizacije, da skrbi za skupno reševanje vseh problemov

.socialistične izgradnje v kolektivu.
4. S prevzemom upravljanja državnih gospodarskih podjetij po delavcih 

se pred delovne kolektive postavljajo kot osnovna vprašanja problemi gospo
darjenja, predvsem dosledno izvrševanje nalog petletnega plana na osnovi obsto
ječih načel našega celotnega socialističnega gospodarstva, ker se s tem najbolj 
uspešno borimo proti vsem morebitnim partikularističnim ali drugim negativnim 
pojavom v naši socialistični graditvi.

5. Ker so delavski sveti in upravni odbori organi kolektivov, naj jih sindi
kalne organizacije uče, da bodo vse probleme celotnega gospodarstva sami 
■kolektivno reševali in o njih obveščali delovni kolektiv ter ga pritegovali 
k reševanju nalog.

6. Celotno vzgojno delo, ki je osnovna naloga sindikatov sploh, je potrebno 
prilagoditi novim razmeram. Sindikalne organizacije naj skrbe, da bo idejno 
politično, gospodarsko, tehnično in splošno pr osvetljevanj e delavcev predvsem 
upoštevalo sodobne naloge delovnih kolektivov in delavskih svetov v naši družbeni 
stvarnosti in jih usposabljalo za čimuspešnejše izpolnjevanje teh nemalih in 
odgovornih nalog. Poleg tega pa naj sindikalne organizacije skrbijo tudi za dvig 
kulturno umetniške vzgoje delavcev, Pri celotnem vzgojnem delu naj uporabljajo 
sindikalne organizacije take oblike prosvetljev.anja, ki ustrezajo demokratičnim 
načelom in željam posameznikov ter kolektivov, seveda pa se pri tem ne smejo 
odpovedati svoji agitacijski in usmerjevalni nalogi.

7. Delo vseh sindikalnih organov in vodstev mora temeljiti na enakih 
načelih, kakor bo zasnovano delo osnovne sindikalne organizacije, tako da se 
zanj aktivizirajo člani, ki se bodo s kolektivnim načinom dela, predpostavljajočim 
način osebnega zadolževanja, uspešno borili za uresničenje teh sklepov.

8. Vse sindikalne organizacije in člani sindikalnih vodstev morajo neumorno 
razlagati delovnim množicam težave, ki nastajajo v naši preskrbi iz objektivnih 
vzrokov, kakršen je letošnja suša. Hkrati morajo neumorno delati kot voljeni 
organi naših ljudskih odborov za izboljševanje mreže dopolnilne preskrbe, orga
nizacije tržišč itd. ter neizprosno voditi na čelu celotnih delovnih kolektivov 
borbo proti malomarnim pojavom gospodarjenja in čuvanja notranjih rezerv ter 
razsipniškega načina njihove potrošnje. Ta borba proti malomarnostim in špeku
lant st vu z najšimi življenjskimi potrebščinami je samo zaostrovanje razredne 
borbe v obdobju izgradnje socializma in vodi k odkrivanju ter likvidaciji vseh 
razrednih sovražnikov, ki jim je ostalo samo še to edino področje protiljudskega 
delovanja, kakršno je podtalna' špekulacija, razsipanje, korupcija in sabotaža.

9. Sindikalne organizacije kot razredne organizacije delavskega razreda 
so dolžne, da še naprej krepe svojo vodilno vlogo v okviru Osvobodilne fronte, 
tako da poleg omenjenih nalog delajo za dviganje splošne politične zavesti, 
samozavesti, zaupanja v lastne sile in moč naše domovine vseh članov Fronte, 
kar je tudi najuspešnejše sredstvo za krepitev ekonomske, moralne in politične 
moči naše domovine ter krepitve njene neodvisnosti.
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samo kolektivno vodstvo. Tudi v kapi
talizmu imamo kolektivna vodstva, ima
mo upravne odbore — to se pravi, da 
kolektivno vodstvo , še ni vse. Bistveno 
kar }e pri tem, kar je kvalitativno novo, 
je to, da so delavski sveti in upravni 
odbori gospodarji podjetij. Delavski sveti 
in upravni odbor upravljajo danes vso 
proizvodnjo v podjetju in bodo v naj- 
blijtji bodočnosti upravljali tudi s pre
sežkom dela, zato so dobesedno in prak
tično tudi gospodar v podjetja. So gospo
darji, kot so bili kapitalisti v svojem pod
jetju,

DELOVNO DISCIPLINO JE TREBA 
POJMOVATI KOT ŠIROK PROBLEM 

DELOVNEGA KOLEKTIVA
Jasno je, če te stvari gledamo take, 

kot so, namreč, da so delavski sveti or
gani kolektiva, kolektivno vodstvo, go
spodar v podjetju, potem je popolnoma 
jasno, kar je postavil prav tako tovariš 
Tito v svojem ekspozeju, kjer pravi: »Od 
tistega trenutka, ko delovni ljudje pre
vzamejo odgovornost in udeležbo pri 
upravljanju gospodarstva, je postavljeno 
vprašanje delovne discipline, njihova 
dolžnost.« Seveda bi bilo silno ozko- 
grudno, če bi mi ta citat razumevali samo 
ozko, ce bi delovno disciplino zreduci
rali samo na en del, to je na tehnični 
del: na točno prihajanje, izkoriščanje de
lovnega časa in podobno. Naše mišljenje 
je, da je treba to pojmovati kot širok 
problem vseh vprašanj delovnega kolek
tiva. Delovno disciplino je treba pojmo
vati po njenem pojmu In pestrosti. Vpra
šanje gospodarjenja je treba videti na 
prvem mestu, kajti gospodarjenje, renta
bilno vodenje podjetja, vprašanje šted- 
nje in dobička Itd., to so osnovna vpra
šanja delovne discipline.

Drugo vprašanje je vprašanje izpolnje
vanja plana. Naivno bi bilo postaviti,

češ sedaj, ko imamo delavski svet in 
upravni odbor, zdaj tudi sami odločamo 
in postavljamo plan tako, kot se nam zdi 
prav. To pa je tista nevarnost, ki bi lah
ko postala pod gotovimi pogoji usodna, 
če ne bi uspeli dejansko prav potom sin
dikalnih organizacij dokazati, da je so
cialistična graditev odvisna od celotne 
gospodarske povezanosti vse države. Z 
ozirom na to, da je delavski svet organ 
kolektiva, da je gospodar podjetja, je 
nujno, da je način dela delavskih svetov 
in upravnih odborov kolektiven.

O tem sem govoril predvsem zato, ker 
je delavski svet prevzel nešteto nalog, 
ki so jih imele do sedaj sindikalne po
družnice. Tudi tovariš Tito je v svojem 
ekspozeju v Zvezni skupščini dejal, da se 
bodo naloge sindikatov po sprejetju za
kona o gospodarjenju z državnimi gospo
darskimi podjetji po delovnih kolektivih 
nekoliko spremenile, ker bodo kolektivi 
prevzeli nekatere naloge in funkcije ne
posredno preko delavskega sveta. Danes 
vidimo, da se že pojavljajo vprašanja pri 
naših podružnicah, kakšne so na primer 
kompetence delavskih svetov, kompeten
ce sindikalnih podružnic, kakšni naj bodo 
medsebojni odnosi itd. Kompetenc 
pravzaprav ni, in se o njih ne more go
voriti, ker je delavski svet organ kolek
tiva, kolektiv pa ima svojo razredno or
ganizacijo —- sindikate. Jasno je, da kon
kretna odgovornost za posamezne naloge 
leži na sindikalni organizaciji, ki je poli
tični in razredni predstavnik delovnega 
kolektiva. Če to vprašanje postavimo 
tako, da se naše sindikalne organizacije 
čutijo moralno in politično odgovorne za 
vsa vprašanja, ki jih ima ta ali oni de
lovni kolektiv, je to vprašanje silno jasno 
in preprosto, ter kaže, da je sedaj 
vprašanje kompetenc popol
noma odveč, kot je odveč 
vprašanje dajanja kakršnih 
koli receptov za delo v sindi
kalnih podružnicah.

SINDIKALNE ORGANIZACIJE OSTANEJO ŠE NAPREJ MOBILI- 
ZATOR DELOVNIH KOLEKTIVOV IN ORGANIZATOR SOCIALI

STIČNEGA TEKMOVANJA
Sindikalna podružnica oziroma uprav

ni odbor sindikalne podružnice ne more 
sedaj imeti proti delavskemu svetu niti 
formalno takega odnosa, kot ga je imel 
proti bivšemu direktorju, ko je bil bivši 
direktor organ države, del državnega 
aparata. Sedaj se je ta funkcija spreme
nila, ker direktor ni več organ države, 
ampak izvrševalec direktiv višjih foru
mov, Mislim, da so te osnovne stvari 
prav tiste, ki nam pojasnjujejo odnos sin
dikalnih organizacij do direktorja, uprav
nih odborov itd.

Če je sindikalna podružnica politična 
razredna organizacija delavskega razreda 
ir. če se zn zgraditev socializma postav
ljajo razna druga vprašanja, ni nobenega 
dvoma, da je sindikalna organizacija ti
sta, ki se mora brigati za razredne in
terese delavskega razreda. Edino sindi
kalna organizacija je tista, ki je mobill- 
zator delovnega kolektiva in organizator 
socialističnega tekmovanja. Socialistično 
tekmovanje je metoda za zgraditev so
cializma, zgraditev socializma pa je na
loga delavskega razreda. Nujno je, da ne 
mote te vloge prevzeti nihče drugi. Skle
pi NIL plenuma to r.alogo jasno poudar
jajo, naloga delavskega sveta In uprav
nega odbora pa je, oziroma bi vsaj mo
rala biti, da ustvari za to vse pogoje.

VZGOJNO DELO JE ENA 
NAJVAŽNEJŠIH NALOG 

SINDIKALNIH ORGANIZACIJ
Tito je v ekspozeju govoril in sklepi 

XH. plenuma, ki so bili postavljeni na 
bazi Titovega govora o gospodarjenju in 
upravljanja našega gospodarstva po de
lovnih kolektivih, so postavili kot osnov
no in najvažnejšo nalogo naših sindikal
nih organizacij — vzgoipo delo. To nalo
go so sindikati imeli že doslej kot naj
važnejšo nalogo, ker brez vzgoje, brez 
najširše politične organizacije bi ne bilo 
ne socialističnega tekmovanja niti drugih 
materialnih uspehov. V čem se potem 
spremeni vsa stvar? Spremeni se pred
vsem v tem, da ima prav sedaj ta vzgoj
na naloga sindikatov dovolj široko polje 
za svoje udejstvovanje, ko naj vzgojimo 
človeka v socialističnega človeka, ki je 
krepko stopil na pot, katera pelje k od
pravljanju razlik med umskim in fizičnim 
delom.

Piva naloga je nedvomno vzgoja de
lavskih svetov, upravnih odborov in se
znanjanje delavskih svetov z ekonomiko. 
Druga naloga pa je tehnična vzgoja, ki 
mora sloneti na proizvodnih problemih 
in obravnavati problematiko racionaliza- 
torjev, novatorjev itd. Imamo delavske 
svete, ki so marsikaj veliko laže reše
vali, kot se je reševalo včasih. Vprašanje 
kulturne vzgoje, izobraževanja in pro
svete je tisto vprašanje socialističnega 
človeka, ki mora biti kulturen in imeti

takšno splošno tehnično kulturo, da more 
dejansko prodreti v vse tajne upravljanja 
z našim gospodarstvom, kar je bilo v 
kapitalizmu pravzaprav poslovna tajnost.

Ko je potem govoril, kakšna naj bo 
vsebina študijskih krožkov, je dejal:

Mislim, da ne bo težko na podlagi 
nove vsebine, novih situacij v polni meri 
zainteresirati ljudi in izkoriščati interese, 
pri čemer ne smemo potlačiti vse to v 
neko formo, ki je ljudem odvratna. Vsa 
naša vzgoja sindikalnih organizacij mora 
sloneti na našem gospodarstvu, tehniki, 
na potrebi razvoja tehnike, predvsem pa 
na zavesti, da orjemo ledino v socialistič
nem svetu in da ne gre brez težav. Obli
ke so neštete in preizkušene, nekatere 
izmed njih so dobre, druge slabe, Slabo 
preizkušene bomo opuščali in iskali no
vih, nikjer pa ne bomo postavljali kakih 
šablon.

KOLEKTIVNO ODLOČANJE - 
MORA BITI STALNA METODA 

DELA VSEH VOLJENIH ORGANOV
Pred zaključkom svojega referata je 

prešel še na vprašanje metode dela in v 
zvezi s tem ugotovil:

»Metoda dela mora hiti kolektivno 
delo vseh voljenih organov, iz kolektiv
nega dela pa je treba nujno preiti na 
osebno zadolževanje. Najboljše jamstvo, 
da bodo organizacije dobro delale po 
vseh sektorjih in brez sektaštva, pa bo 
okrepitev delovne discipline in kolektiv
nega obravnavanja problemov ter oseb
nega zadolževanja. Pri vsem tem bo tre
ba sistema, preračunanega dela na dalj
šo perspektivo z raznimi konferencami, 
posveti, skupščinami itd.«

Na koncu se je dotaknil še tekmova
nja za počastitev 10. obletnice Osvobo
dilne ironte.

Naše sindikalne organizacije so v prvi 
borbeni liniji za izpolnjevanje plana, v 
prvi liniji celotne razredne borbe Fronte. 
Marsikje je ta borba še potrebna, zlasti 
na naši vasi, proti razrednim ostankom, 
proti špekulantom itd. Zato naj se naše 
sindikalne organizacije angažirajo tudi v 
teh organizacijah, kjer se do sedaj še 
niso dovolj, to je v ljudskih inšpekcijah, 
zboru volivcev, zboru potrošnikov, v ka
terih bi morati razvijati prav tako borbe
nost kakor pri izpolnjevanju plana. V 
dviganju splošne politične zavesti, samo
zavesti, zaupanje v lastne sile, je naj
boljše sredstvo tudi za okrepitev obramb
ne sile, je garancija za našo neodvisnost, 
garancija za mirno graditev naše sociali
stične domovine. Zato mislim, da bi mo
rale naše sindikalne organizacije poleg 
vsega tega, kar dosegajo v proizvodnji, 
sodelovati predvsem v vprašanjih revolu- 
cionarnodružbene dejavnosti In dati od
slej še veliko več od sebe, kot so dale 
doslej.«

Pa refeta u se e razvila žiealma diskusija
Po referatu tov. predsednika Glav

nega odbora Janka Rudolfa se je razvila 
živahna diskusija Kot prvi je tovariš 
Braučič opozoril navzoče na to, da 
smo z izvolitvijo delavskih svetov sicer 
dosegli uspeh, vendar bi bila naša osnov
na naloga seznaniti tudi oddaljene ko
lektive o pomenu in važnosti delavskih 
svetov. Navedel je primer Piekmurja 
kjer so ljudje :: veseljem prevzemali vod- 
svo v podjetjih, vendar je še precej pri
merov, da nekateri sploh niso seznanjeni 
■s to uredbo. Kljub temu pa so izvršili 
mnogo nalog, ki so jih sami postavili. 
Razumljivo bi bil uspeh ob dobri orga
nizaciji lahko še večji.

Tov, Duh se je dotaknil vprašanja 
odnosov med direktorji, oziroma uprav
niki podjetij ter novoizvoljenimi uprav

nimi odbori. Ne sme se zgoditi, da bo
do upravni odbori samo na papirju in bo 
vse delo tudi v naprej vodil direktor — 
čestokrat celo nepravilno. Delavskemu 
svetu je treba jasno povedati, da je on 
kolektivni organ, ki vodi in odgovarja 
za podjetje.

Izredno važnost sodelovanja sindikal
nih organizacij v frontnih in ostalih mno
žičnih organizacijah je poudaril tovariš 
Pirnat. Prav sindikalne organizacije 
morajo dati gospodarski dejavnosti osta
lih množičnih organizacij idejno-politično 
vsebino Sindikatom ne sme biti vseeno, 
kako je z izpolnjevanjem odkupnih pla
nov in ostalih ukrepov, ki so namenjeni 
za zavarovanje prehrambenih fondov. 
Pomoč sindikalnih organizacij ostalim 
množičnim organizacijam bo nedvomno v

precejšnji meri vplivala na odpravo na
pak in dvignila ugled ljudske oblasti.

O nalogah sindikatov v zvezi z ljud
sko inšpekcijo je diskutiral tov. Stane 
Torkar, ki je poudaril, da morajo sin
dikati bedeti nad vsako nepravilnostjo, 
pa naj bi se pojavila kjer soli. Krivce 
je treba strogo kaznovati, ker bomo sa
mo tako lahko reševali številne pereče 
gospodarske probleme. Boriti se je treba 
proti vsem, ki skušajo kakor koli pod
cenjevati vlogo in naloge ljudske in
špekcije.

Tov. Stojan Cink je poudaril, da se 
morajo sindikati — ob sedanji demokra
tizaciji in decentralizaciji — boriti proti 
nepravilnim odpustom, predvsem starej
ših izkušenih delavcev,

O potrebi vsestranske vzgoje je go
voril tov. Rado Miklič, ki je dejal, da 
mora ta vzgoja zajeti celoten delovni 
kolektiv, kajti vedeti moramo, da bo 
skoraj vsak član prej ali slej postal tudi 
član delavskega sveta oziroma upravnega 
odbora. Ob koncu je tov. Miklič še po
udaril važnost socialističnih odnosov, ki 
morajo vladati med sindikalnimi podruž
nicami na eni, ter ostalimi organi ljudske 
oblasti na drugi strani.

Tovariš Janko H ep er t je kritiziral 
nekatere napake, ki so se pojavile v ži
vilski proizvodnji. Ostro se moramo bo
riti proti vsem, ki kakor koli razsipajo 
naše živilske fonde, katere moramo raz. 
deliti pravočasno vsem potrošnikom. Pri 
razdeljevanju in Ugotavljanju nepravil
nosti pa morajo sindikati odigrati aktiv
no vlogo.

O načrtnosti, ki mora vladati pri štu

diju, je govoril tov. Franc Lazar. Treba 
je preiti od študija težkih ideoloških 
stvari na področje naše družbeno-eko- 
nomske problematike, kjer naj sindikati 
črpajo snov za svoj študij.

Tov. Frnac Čehovin je grajal delo 
nekaterih naših ekonomij, ki niso in ne 
morejo biti vzor socialističnega gospo
darjenja, Čas je že, da temeljito pristo
pimo k rešitvi in odpravi napak na eko
nomijah in drugih državnih posestvih, 
kar bomo dosegli samo z aktivnim so
delovanjem sindikatov.

0 sedanjih problemih, ki se postav
ljajo pred prosvetne delavce v sindikatih, 
je diskutiral tov. Roman Albreht. 
Omenil je, da bo na sindikate vsekakor 
pozitivno vplivalo to, da se bodo stroški 
za kulturno delo odslej krili iz lastnih 
fondov, kar bo nedvomno pospeševalo 
kulturno delo v sindikatih; Poleg tega je 
treba, da se enkrat za vselej konča s 
kakršnim koli komandiranjem, kakšno 
naj bo kulturno delo. Čimbolj je treba 
razviti iniciativo naših kolektivov tudi v 
pogledu kulturnega ustvarjanja. Nujno 
je, da ima vse kulturno delovanje odraz 
današnje družbeno-ekonomske problema
tike.

Predsednik komiteja za lokalno gospo
darstvo tov. Tomo Brejc je kritiziral 
delo sindikalnih organizacij v lokalni in
dustriji, Mnogokrat se premalo zaveda
mo, kakšne važnosti je za nas lokalna 
industrija, ki skrbi za dopolnilno pre
skrbo delovnih ljudi. Več skrbi' moramo 
posvečati tudi obrtniškim delavcem, 
kjer smo doslej dosegli še zelo skromne 
rezultate

Tov. Grga J a n k e s, tajnik CO Zveze 
sindikatov Jugoslavije, je prisotnim ob
razložil trenutno težko gospodarsko si
tuacijo, v kateri je naša država. Posebno 
je opozoril na nujnost čimvečjega var
čevanja prehrambenih artiklov, ko se je 
treba boriti proti vsem nepotrebnim ban
ketom, veselicam itd. Podčrtal je, da 
skušajo naši sovražniki izkoristiti seda
nji naš položaj. Ob trdni odločnosti de
lovnih ljudi pa jim to tudi sedaj ne bo 
uspelo.

Ob zaključku diskusije je govoril še 
tov. Janko Rudolf, ki je omenil, da 
moramo kritično pregledati tudi delo 
plenuma in predsedstva Glavnega odbora 
ZS kot kolektivnih organov vodstva na
ših sindikalnih organizacij. V celoti je 
soglašal z vsemi diskutanti, ki so na
kazali vrsto problemov in težav, pred 
katerimi naše sindikalne organizacije ne 
smejo kloniti. Osnovna skrb sindikatov 
v sedanjem položaj'u — je poudaril tov. 
Janko Rudolf — mora biti preskrba de
lovnih ljudi poleg drugih, predvsem go
spodarskih in političnih nalog, ki se da
nes pred nas postavljajo z vso ostrino.

Pomen nove uredbe o strokovnem 
usposabljanju in nazivih delavcev je ob
razložil minister za delo tov, Martin 
Greif. Namen nove uredbe je, dati pri
znanje delavcem v njihovi borbi za iz
polnjevanje plana. Nova uredba pa je 
obenem velik stimulans za razširitev in 
poglobitev strokovnega znanja naših de
lavcev. Na podlagi1 te diskusije je plenum 
na koncu sprejel še sklepe, ki jih objav
ljamo na prvi strani.

Dravski sveti in naš državni gospodarski aparat
Kako prilagoditi delovanje našega 

gospodarskega aparata novim prili
kam, da bo koristen družbi in državi 
in tudi našim podjetjem z njihovimi 
delavskimi sveti, da ne bo ovir nove 
birokracije in da ne bo dušil inicia
tivnega dela navzdol, je eno zelo 
važnih vprašanj, ki ga moramo naj
prej rešiti, če hočemo, da bomo od na
ših delavskih svetov dosegli tisto, kar 
od njih pričakujemo.

Pri tem se moramo vprašati, ali so 
bile naše dosedanje metode pri gra
ditvi gospodarskega upravnega apa
rata dobre in ali so ustrezale dejan
skim potrebam. Na to vprašanje ne 
moremo odgovoriti pritrdilno. ■ Vod
stvo v podjetjih je bilo marsikje se
stavljeno popolnoma formalistično. 
Njega niso narekovale dejanske po
trebe. ampak zamisli izražene v tako- 
zvanih organizacijskih shemah, ki so 
bile včasih tako oddaljene od dejan
skih potreb, kot je nebo od zemlje, 
ker se sicer ne bi moglo zgoditi, da ti 
v podjetju na vprašanje: »Koliko lju
di imate pri vas v upravnem vodstvu 
in kako to vodstvo svoje delo oprav
lja,« povedo tole: »Nekdaj smo imeli 
(to je bilo še v stari Jugoslaviji) 
skupno z vratarjem in čuvaji in 
vključno z direktorjem 18 ljudi. Se
daj jih imamo pa 36 (poleg vodstva 
po zunanjih obratih: ekonomije, men
za itd.) Seveda je šlo tedaj delo vse 
drugače od rok. Nikdar nismo delali 
v pisarni preko ur, sedaj pa delamo 
včasih tudi do 9. ali 10. ure zvečer. 
Pa še ne gre tako, kot bi moralo iti.«

Nujno se vsiljuje vprašanje: Ali 
so sedaj zaposlene toliko slabše kva
lificirane moči pri tem delu? In ven
dar ne! Večina je še prav istih ljudi 
pri istem delu, kot nekdaj. In ko po
izveš, kako je z evidenco, ti povedo 
tole: (Njihov uvod: samo, da nas ne 
boste izdali) »Naša evidenca je prav 
odlična, samo \"odimo jo še po starih 
obrazcih, kot smo jih imeli v pod
jetju nekoč, ko smo spadali pod ino
zemski koncern. Ta evidenca je eno
stavna, hitro jo opravimo in nam je 
zelo koristna. Brez nje ne bi mogli 
shajati.«

»Pa direkcija?« »No, da, za njo 
vodimo evidenco, kot jo zahtevajo. 
Ta nam seveda ne koristi prav nič in 
zahteva veliko dela, preden zadosti
mo vsem obrazcem. Sicer zahtevajo 
sedaj od nas dnevno samo prav maj
hen obrazec, pa to le navidez, ker mo
ramo opraviti prav vse isto delo kot 
poprej, če hočemo obrazec izpolniti.«

K temu bi skoraj ne bilo treba no
benega komentarja!

Strinjamo se s trditvijo, da ne mo
rejo vprašanj organizacije in siste
mizacije reševati samo ljudje, ki so 
zaposleni neposredno v proizvodnji, 
če nočemo, da ne zapademo v čisto 
navaden prakticizem. Ali, še bolj se 
nam zdi napačno, če te stvari eno
stavno postavljamo od zgoraj brez 
sodelovanja tistih ljudi, ki neposred
no delajo in ki najbolj čutijo svoje 
lastne potrebe.

Novo reorganizacijo gospodarstva 
in zmanjšanje števila upravnega vod
stva v podjetjih je pozdravil vsak naš 
državljan. Vendar se še marsikje dela 
prav po starih načelih. V poprej na
vedenem podjetju so pred kratkim 
dobili nalog, da zmanjšajo svoj vod
stveni aparat od 41 ljudi na 36. »Ima
mo jih pa še zmeraj preveč.« so de
jali v podjetju. Kako se je moglo to 
zgoditi? Najbrže tako. da so izdelali 
nekje zgoraj plan zniža-nia. tisti plan 
pa se je potem razdelil pn podjetjih 
in so tako znižali upravno vodstvo 
ustrezno zahtevam plana.

Z dejstvom, da nekatera gospodar
ska podjetja poslujejo slabše, in še z 
večjim personalom kot pa je poslovalo 
podjetje nekoč, bi se nikdar ne smeli 
sprijazniti delavski sveti, niti višji 
gospodarski organi! Stanje, ki so ga 
podjetja dosegla pod kapitalizmom,

pa seveda še ne bi smelo biti zadovo
ljivo za nas. Mi moramo iti še naprej, 
ker moramo družbeno zgodovinsko 
dokazati nujnost in naprednost socia
lizma.

To so na eni strani slabosti našega 
aparata, napačni prijemi, napačne 
poti, ki smo jih ubirali, Jasno je. da 
je bilo pozitivnega še mnogo več. To 
nesporno drži. Vendar se moramo ob 
tem nujno vprašati: »Ali pa bi bili 
lahko ob takih naporih našega delov
nega ljudstva dosegli še več?«

Mnogokrat smo delali marsikaj 
tudi tjavendan. zlasti z našimi re
organizacijami. Mnoge napake, ki so 
nas resno ovirale, bi bili morali od
stranjevati že sproti — pa se ne bi 
zgodilo, da so morali delovni ljudje 
dolgo časa govoriti o takih stvareh, 
preden jih je zagrabilo naše gospo
darsko vodstvo. Ne bi smelo hiti pri 
nas prakse, da_se zganemo šele tedaj, 
ko prav v našem državnem vodstvu 
pokažejo na napake in jih ožigosajo, 
mi pa govorimo dostikrat le o drobna
rijah, grobih napak pa si ne upamo 
pokazati, češ to je stvar sistema, to 
so prednisi. to je bilo postavljeno na 
višjem forumn.

Teh stvari se moramo zavedati 
zdaj. ko smo z delavskimi sveti na 
najbolj važnem poprišču. na področ
ju _ proizvoduie krenili novo, samo
stojno pot. Tudi vprašanje pravilne 

samostojnosti reševanja 
važnih vprašanj morajo delavski sveti 
ponovno postaviti na dnevni red. Na
čelno smo si o tem že na jasnem, v 
praksi pa še vedno tega močnega 
orožja ne izrabljamo v celoti. Upo
rabljamo to stvar dostikrat samo v 
govorih, na zborovaniih itd., kjer se 
da govoriti samo načelno, ali pa uri 
drobnih stvareh v vsakdanjem življe
nju. Tega orožja se moramo posluže
vati tudi nri važnejših stvareh, zlasti 
pri samosfpinem reševanju vseh za
dev. Delavskim svetom je. treba vliti 
zavest da lahko samostojno gospoda
rijo. da lahko stavljajo svoje pripom
be h kakršnim koli ukrepom višjih 
organov. Če delavski sveti ne bodo 
imeli te ga močnega orožja ali. ne bo
do znaB pravilno uporabljati, bodo v 
zelo težkem in neenakem položaju v 
borbi z mečno birokracijo.

Katera načela nas morajo voditi 
sedaj, ko reorganiziramo gospodarstvo 
in ko se pripravlja nov zakon o viš
jih gospodarskih združenjih? Iz zgo
raj povedanega sledi, da moramo gra
diti v podjetju samem, po načelih: 
najprej je treba zidati pri temelju, 
pri podjetju. Preštudirati je treba po
trebe podjetja, urediti podjetje, da bo 
dobro poslovalo in pri tem v polni 
meri upoštevati to, kar bodo v pod
jetju zahtevali, kar bo zahteval de
lavski svet. Šele ko imamo to bazo, 
bomo šli naprej. Za vsak aparat, 
oblastni ali gospodarski, je odločil
nega pomena, kako posluje v svoji 
zadnji inštanci: na terenu im v pod
jetju. Kaj nam pomaga, če imamo si
jajno organizacijo, dokončno izdelano 
sistemizacijo v višjih organih, če pa 
tam, kjer naj bi se čutile posledice 
tega dobrega aparata, na terenu in v 
podjetju, ne gre. Vse takozvane orga
nizacijske sheme morajo nastati šele 
iz potreb v podjetju in na terenu. i>e 
pa obratno.

Zaradi priprav zakona o višjih go
spodarskih združenjih, naj delavski 
sveti posvetijo posebno pozornost 
medsebojnim stikom in povezavi z dr
žavnim aparatom. Praksa nekaterih 
podjetij je pokazala, da od sedanjih 
direkcij nimajo in tudi ne morejo 
imeti drugega kot obrazce im eviden
co. To še ni dokaz, da bi direkcija sla
bo delala. To samo dokazuje, da ne
kateri današnji operativno upravni 
voditelji tudi ne morejo obvladati 
vseh svojih podjetij, zaradi njih raz
novrstnosti. Če vzamemo podjetja ke
mične industrije: steklarne, tovarne

brusov, keramično industrijo, tovarno 
kleja, tovarno dušika, itd., imajo v 
nekaterih stvareh skupno samo to, da 
spadajo pod pojem kemične industri
je, v pogledu proizvodnje pa so to 
popolnoma različne tovarne, ki se 
med seboj silno razlikujejo. Te stvari 
bo moral rešiti novi zakon o višjih 
gospodarskih združenjih in naj zato 
delavski sveti takih podjetij pošiljajo 
svoje predloge Svetu za zakonodajo 
in izgradnjo ljudske oblasti. Drugod 
se je pokazalo nasprotno. Mariborske 
tekstilne tovarne na primer so si že 
pravzaprav same iz potrebe ustvarile 
nekako višje združenje, mimo oficiel- 
ne poti svoje direkcije, ko si samo
stojno izposojajo surovine, vozni park, 
itd.

Delavski sveti so naleteli tudi na 
takšna vprašanja: Direkcija sporoči
podjetju, da teh ali onih surovin ali
pni s u rovi n. ki jih podjetje rabi /a
proizvodnjo, ne more dobaviti. PocF- 
jetje pa jih nujno rabi, ker sicer ne 
more obratovati. Praksa je taka. da 
jih podjetje vedno le nekako najde: 
po čisto neoficielni poti si priskrbi 
take stvari pri drugem podjetju in 
mu v zameno da svoje proizvode, ki 
jih to ne more nabaviti. To niso 
osamljeni primeri! To je dokaz, da 
bo treba tudi o tem pogledu nekaj 
spremeniti. Tudi glede tega naj de
lavski sveti pošiljajo svoje predloge.

Če smo se postavili na stališče, da 
moramo že pri sami organizaciji upo
števati potrebe podjetja, je s tem v 
skladu tudi zahteva, da bodo vsaj v 
okviru obstoječe organizacije sami od
ločali o svojih uslužbencih in delav
cih. To zahteva zakon že sam. Praksa 
nekaterih naših višjih organov: di
rekcij, poverjeništev itd., pa gre zelo 
pogosto svojo pot mimo delavskih 
svetov, V podjetju še vedno postav
ljajo in odpuščajo uslužbence samo 
ti organi ali celo samo personalni re
ferent in proti volji delavskega sveta. 
Ta stvar je sicer že dokončno rešena 
z zakonom, vendar je treba na to opo
zoriti. ker nekateri naši organi, ki so 
navajeni poslovati še po starem, ne 
morejo razumeti te nove poti. Tako 
praksa enostavno ignorira de'avske 
svete. Zakaj toliko govoriti o delav
skih svetih, če jim kratimo c«Io te 
osnovne pravice! B. F.

Lep zfilsd dela ljudskih 
inšpektorjev Mariborski 

tekstilni tovarni
Med delovne kolektive ki so pravilno 

razumeli pomen in vlogo ljudske inšpek
cije. spada tudi kolektiv Mariborske tekstil
ne tovarne. Ljudski Inšpektorji tega kolek
tiva so največ pozornosti posvečali odprav
ljanju pomanjkljivosti in napak pri Izpol
njevanju proizvodnih nalog Skrbel! so za 
štednjo z materialom ter se borili proti raz- 
sipništvu In tako v veliki meri pripomogli 
k znižanju polne lastne cene.

Izpolnjevanje teh r.alng je terjalo od 
slehernega ljudskega inšpektorja v pod
jetju veliko odgovornega dela. Od 5) pre
gledov. k! so jih opravili v zndnjesn času. 
so v 22 primerih svojo nalogo izpolnili 1011%. 
8 primerov pa je še v postopku.

Koko so ljudski inšpektorji Mariborske 
tekstilne tovarne Izpolnjevali svoje naloge, 
nam kaže eden Izmed številnih primerov, 
ko so v predilnici A poskrbeli za pravilno 
kategorizacijo živilskih nakaznic. Medtem 
ko nredlce že dolgo časa niso Imele pripa
dajočih živilskih nakaznic In ko na vsa 
prejšnja opozorila le-teh ni bilo mogoče do
biti so ljudski Inšpektorji s svojim posre
dovanjem uredil! tudi to. Ljudski inšp-’ 
torjl so posredovali tudi v primeru, ko 
stanovanjska komisija ni ugodila nrošnjt 
enega izmed njihovih delavcev, ki ,1e sta
noval v kletnih prostorih Tudi tu so ljud
ski Inšpektorji opozorili odgovorne organe 
oblasti pri stanovanjski komisij! na nera
zumevanje do potreb in najosnovnejših pra
vic, ki jih Ima delovni človek v naši dr
žavi. hkrati pa so poskrbe!!, da je bilo nji
hovemu delavcu dodeljeno drugo stanova
nje. Ljudski inšpektorji pa so Imeli polne 
roke dela tudi pri kontroli nad deinm nji
hovega industrijskega magazl la

V kolektivu so sr posebno dobro pri
pravili na volitve novih Ljudskih inšpek
torjev V vseh obratih In oddelkih so orga
nizirali sestanke, kjer so delavcem pojas
njevali pomen ljudske Inšpekcije in st t 
nedeljo Izvolili Iz svoje sredine najboljše.
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Ob prvem kongresu
pedagoških delavcev Slovenije

V življenju vsakega človeka igra 
šola veliko vlogo. V Sloveniji skoraj 
ni več človeka, ki ne bi v svojem živ
ljenju obiskoval njenih učilnic. Daje 
nam prva spoznanja za življenje, prve 
napotke za duševno delo in razmišlja
nje in prve pobude za sistematično 
delo. Marsikomu odpre vrata za uspeš
no delo v življenju, marsikomu pa ga 
tudi zagreni. Tudi v poznejšem živ
ljenju je šola s svojimi prostori kraj, 
kamor se čestokrat vračamo in išče
mo razširitve in poglobitve svojega 
znanja pri reševanju raznih vprašanj.

V dobi graditve socializma dobiva 
šola še prav posebno važno mesto, 
saj zahteva socializem izobraženih in 
dobro vzgojenih ljudi. Zato se v so
cializmu borimo za novesra človeka in 
za novega dobrega učitelja iti vzgoji
telja, za novo šolo im nov način 
pouka.

Zaposlitev delovnih ljudi je danes 
vsestranska, šole pa obiskujejo otroci, 
ki bodo skoraj vsi dovršili vsaj nižjo 
srednjo šolo. Zaradi večje zaposlitve 
staršev, zaradi zvišanega števila dija
kov srednjih in strokovnih šol in za
radi premajhnega učnega osebja pa 
morajo ostali vzgojitelji delovati z 
večjimi napori. Da bi te naloge in na
pore zmagovali, morajo doseči tudi 
večjo usposobljenost.

Z vprašanjem vzgoje novega člove
ka, ki bo imel čimširšo in čimboljšo 
izobrazbo, je danes še posebno pove
zano življenje delavca. Zanimanje, ve
selje in ponos ljudi, da njihova mla
dina uživa nove sadove izobrazbe, ka
že na potrebe socialistične stvarnosti, 
ki jo uresničuje naše delovno ljud
stvo.

Vprašanje dobre in pravilne vzgo
je in vprašanje globlje izobrazbe je 
odvisno od sodelovanja vseh ljndi, pri 
vzgojnem in izobraževalnem delu, po
sebno pa je v veliki meri odvisno od 
njegovih vzgojiteljev, od njihovega 
načina dela, od njihovega znanja, od 
njihovih nazorov in prepričanja ter

ZA PRAVILNO IZVAJANJE UREDBE
o strokovnem usposabljanju in nazivih delavcev

Konmaril v Litostrojju in Štorah 
to dobro začeli $ tekraoeanlem

Uredba Zvezne vlade o strokovnem 
usposabljanju in nazivih delavcev, ki je 
bila objavljena v Uradnem Estu FLRJ 
št 57/50 dne 4. oktobra 1950, je nedvom
no eno najpomembnejših in najnapred
nejših od vseh dosedanjih ukrepov za 
dvig strokovnosti naših delavcev. Naj
večji pomen uredbe pa je v tem, da 
daje vsakemu delavcu močno vzpodbudo za 
strokovno izpopolnjevanje in jasno per
spektivo za njegov napredek. Poleg tega 
bo z določitvijo nazivov omogočena čim
bolj pravilna razvrstitev strokovnih ka
drov na ustrezajoča delovna mesta, ker 
bo prav gotovo vsak delavec stremel, da 
bi bil zaposlen pri delu, ki ga po svojem 
nazivu lahko opravlja in se pri njem iz
popolnjuje v višji naziv.

Z odredbo ministra za delo FLRJ o 
dnevu, ko se začne in konča prevedba 
v nazive, je določeno, da se prevedba v 
nazive začne 1, novembra in zaključi 
1. decembra t. 1. V relativno kratkem 
času se bo moralo torej opraviti ogrom
no delo, čigar obseg se lahko oceni po 
tem, da bo moralo biti v nova zvanja 
prevedeno približno poldrugi milijon de
lavcev. Pri tem je treba upoštevati, da 
bodo morali državni organi in komisije 
za prevedbo, ki bodo v ta namen sestav
ljene v vseh podjetjih, ki imajo najmanj 
30 zaposlenih delavcev, in pri okrajnih 
(mestnih in rajonskih) ljudskih odborih, 
svoje delo opraviti pazljivo in vestno, 
ker bi se vsaka površnost v prevedbi 
lahko maščevala tako komisijam, kakor

Preskrbite si pravočasno 
potrebne dokumente!

K tekmovanju za počastitev desete 
obletnice Osvobodilne fronte so se v Li
tostroju prijavile vse brigade. Ob orga
niziranju tekmovanja so se dogovorili, da 
bodo prihajali na delovna mesta pet mi- 

Is dokazov o delovni dobi mora biti nul pred pričetkom dela. Teh pet minut 
razvidno, koliko časa in kdaj je bil de- izkoristijo vselej za kratek posvet. To 
lavec v posameznih pokUcih in v kakš- novost so uvedli pri tem tekmovanju in 
nem svojstvu, to je kot nekvaUiiciran, je videti, da bo imela precej prednosti, 
polkvalificiran in kvalificiran delavec, ker na tem posvetovanju pregledajo vsa- 
Med dokazi o šolski izobrazbi pa mora k ikra t, kje in zakaj se je prejšnji dan
predložiti šolska izpričevala o dokončani 
osnovni šoli, gimnaziji ali kateri koli 
drugi nižji ali srednji šoli itd. Edino v 
primeru, če delavec nima nobenih do
kumentov in si jih tudi ne more pre
skrbeti (v primeru, da so bili dokumenti 
uničeni med vojno ali da ne obstajajo 
več podjetja, v katerih je bil zaposlen), 
bo svojo kvalifikacijo oziroma delovno 
dobo dokazal s pismenimi izjavami prič 
pred organi ljudske oblasti, v katerih 
mora biti obvezno vnesena klavzula, da 
je priča za izjavo materialno in kazen
sko odgovorna (točka 4. začasnih sploš
nih navodil).

Za pretežen del delavcev, posebno 
mlajših, zbiranje dokumentov ne bo po
vzročalo nobenih težav, ker imajo vse 
dokumente pri roki, ali pa jih bodo 
lahko dobili brez ovir. Toda nekateri 
starejši delavci si bodo prav gotovo mo
rali precej prizadevati, da si jih bodo 
priskrbeli Prav zaradi tega je treba, da

lahko maščevala tako komisijam, kakor vsak delavec takoj pregleda svoje doku- 
tudi delavcem. Zato je važno, kakšne mente in si priskrbi tiste, kateri mu še
bodo priprave, ki se morajo izvršiti za ..................
izvajanje te uredbe, med katere v prvi
vrsti spada zbiranje dokazov o strokovni 
in šolski izobrazbi in delovni dobi in jih 
bo moral vsak delavec predložiti na vpo
gled komisiji za prevedbo.

Osnovno merilo, po katerem bodo 
komisije izvršile prevedbo v nazive, so 
strokovna kvalifikacija in delovna doba. 
Strokovna kvalifikacija se izkaže z do
kumenti o strokovnem znanju (s spriče
valom o dokončani industrijski^ šoli, šoli 
učencev v gospodarstvu, o izvršenem te
čaju za kvalificirane delavce, o oprav

li jihove zmogljivosti. Množina znanja, ljenem izpitu v postopku za priznavanje
1 • * i i i i v • v . * 1 11 E;1 •*- * — «4/il o vr/i ftm Ir? r- /1 /'{/•••vki ga vzgojitelj obvladuje, še ni po
rok za dober pouk. Vzgojitelj mora 
tndi znati posredovati učencem in di
jakom pravo in potrebno znanje. 
Vcepiti jim mora smisel za samostoj
no nadaljnje izobraževanje. V isti 
meri pa jih mora vzgojitelj usmerjati 
v pravilno vzgojno rast v socialistični 
družbi. Ljudi mora naučiti pravilnega 
življenja in pravilnih odnosov v druž
benem razvoju in jih naučiti pravil
nega tolmačenja družbenih znanosti. 
Da pa more to doseči, mora imeti ra

kvalifikacije tistim delavcem, ki so stro
kovno znanje pridobili z večletnm prak
tičnim delom), v smislu navodil ministra 
za delo FLRJ z dne 30. novembra 1948, 
ki so bila objavljena v Uradnem listu 
FLRJ št. 104 iz leta 1948.

manjkajo, da bo preveden v naziv, do 
katerega ima po svojih kvalifikacijah 
vso pravico. S tem bo obenem olajšal 
tudi delo komisiji za prevedbo.

Poskusne prevedbe, ki jih je v neka
terih delovnih kolektivih izvršilo Mini
strstvo za delo FLRJ, so pokazale, da 
so delavci z veseljem sprejeli ta najno
vejši ukrep naše vlade. Prevedbo so z 
zadovoljstvom sprejeli posebno izkušeni 
strokovni delavci, katerim ne daje ured
ba samo visok naziv kot priznanje 
strokovnosti, ampak tudi določen — in 
to zelo visok — družbeni položaj, na 
podlagi katerega bo. ko bo sprejet nov 
plačilni sistem, dobil tudi materialno 
priznanje, To pa bo nedvomno najboljša 
vzpodbuda za strokovno usposabljanje 
mlajših kadrov, ki so tako potrebni na
šemu gospodarstvu. M. P.

Strogo kazen zasluži
ker se je okoristil z delavskim denarjem

Živinorejsko poljedelsko gospodarstvo
zen znanja tudi še pravilen čut, kako Stara cerkev ima centralni ekonomat, ki
■t —. ..  i —  _ J. •  minvA M/vramAvniU mn ncfoilll ilje treba vzgajati in učiti otroka in 
mladostnika, poznati mora individual
ne in kolektivne težnje sodobnega 
človeka.

Zato je izredno važno vprašanje v 
šolstvu in vzgoji, kalko bodo pedagogi 
— vzgojitelji delali v šolah, kdaj, ka
ko in koliko bodo naučili in vzgojili 

vplivali na svojo

oskrbuje menze posameznih samostojnih 
posestev v sklopu direkcije. Ena teh 
menz — Mahovnik — je organizacijsko 
popolnoma samostojna, ker je na sedežu 
direkcije. Na centralni ekonomat je ve
zana le finančno. Vse menze imajo pri 
Narodni banki skupen tekoči račun. 
Menzo je vodila Pepca Lavrič, pomagal 
pa ji je Simon Holer, ki se je ukvarjal

da ima zaradi takega poslovanja 261.035 
dinarjev primanjkljaja.

Simon Holer vse leto ni napravil niti 
enega obračuna za nabavljeno in pro
dano vino, čeprav so vino prodajali po 
višji ceni, kot je bilo kupljeno. Ob pro
glasitvi udarnikov je na račun delovnega 
kolektiva zaslužil 1400 din, ker so po 
njegovem naročilu prodajali vino z ne
popolno litrsko mero. Ob koncu košnje 
je bila njegova predrznost še večja. Za

tudi za najkrajši čas zataknilo delo.
V livarni so pri tem tekmovanju za

vzeli najostrejše staEšče do kvaUtete iz
delkov in so za kvaliteto določili štiri 
ocene. Slabša ocena kvalitete izdelka bo 
prinesla tekmovalcem ‘udi manj točk. K 
tekmovanju so se priglasile tudi vse bri
gade konstruktorjev. Te brigade so se za
vezale, da bodo predčasno izdelale vse 
načrte. Da pri tem ne bi padla kvaliteta 
načrtov, skrbi vsak brigadir, ki je ob
enem najboljši konstruktor.

Glavne proizvodne brigade v Lito
stroju niso sprejemale v program tek
movanja obsežnejših točk za pomoč 
frontnim organizacijam na terenu, ker 
lahko največ koristijo skupnosti s tem, 
da svoje proizvodne naloge čim bolje 
izpolnijo. Neproizvodne brigade pa so v 
program sprejele tudi pomoč frontnim

Pohitimo z jesensko setvijo!
Težave v prehrani, ki so bile za nas 

zaradi naraščanja industrijskega delav
stva vsako leto pereč problem, so letos 
zaradi suše še posebno težavne. Letoš
nji pridelek vseh kultur, posebno pa žit, 
je bil večji povsod tam, kjer so se jesen
skega oranja lotili s čutom odgovornosti. 
Zaradi poletne suše ter poznejšega de
ževja je letos še precej krompirja v zem
lji. Na mnogih njivah še stoji neomlačena 
ajda. Razumljivo je, da vse to v precejš
nji meri vpliva na ‘zakasnitev letošnje je
senske setve.

Ker se je setev, kot že rečeno — za
radi objektivnih in v mnogih primerih 
tudi subjektivnih težav in napak začela 
precej pozno, je naša dolžnost, da z njo 
čimbolj pohitimo! Poleg tega pa je nujno, 
da bo posejana vsa planirana površina 
ter da bo setev tudi kvalitetno na višini. 
Parolam, da manjka semenskega žita, ter 
podobnim izgovorom, nasedajo ponekod 
tudi kmetijska poverjeništva. Toda ob 
sodelovanju vseh množičnih organizacij 
ter ob pravilno izvedenem odkupu bomo 
lahko ugotovili, da manjka semenskega 
žita samo tam, kjer kmetijska poverjeni
štva niso podvzela zadostnih ukrepov 
proti vaškim špekulantom in saboterjem, 
ki skušajo izkoristiti letošnjo slabo letino 
za to, da bi odtegnili svoj pridelek ob
vezni oddaji ter ga raje prodajali po 
skrivnih kanalih. Spričo pomanjkanja 
gnojil sploh, ter umetnih gnojil še pose
bej, naj letos naši kmetje ter kmečke 
delovne zadruge racionalno izkoristijo 
vse zaloge hlevskega in umetnega gno
ja. Ne smejo se namreč ponoviti primeri, 
da bi zadružniki na svojih ohišnicah upo-

okolico™ Medtem "kc**se morajo m no- ^nabavo in prodajo alkoholnih pijač v vino, ki^ ga je prodajal po pet dinarjev rahljali zadružni gnoj. 
žične organizacije, posebno se sindi
kati, predvsem zanimati za splošna

:;?goje' PrenVf?°ieflSi inJo- trolne komisije" Kočevje ogledali poslo- ljudl' P?, mora.,o nas, stro- vanje te menze in pregled je v polni meri

menzi.
Zaradi številnih pritožb in na opozo

rila ljudske inšpekcije so si organi kon-

in pregled je v polni meri 
potrdil sum, da se je Simon Holer oko
riščal z delavskim denarjem.

Finančno poslovanje centralnega eko- 
nomata je vseskozi zanemarjeno. Vodili 
so le blagajniško knjigo, ni pa nobene 
materialne evidence, iz katere bi bilo 
razvidno, kakšne zaloge hrane imajo po
samezne menze. V menzi Mahovnik so 
sicer delali mesečne kalkulacije in vsak 
mesec drugače zaračunavali obroke na

kovnjakj v vzgoji, pedagogi, natanč
no in podrobno poznati in obvladovati 
zakone vzgoje in izobrazbe. Zato je v 
največjem interesu naše skupnosti, da 
se naši pedagogi predvsem posvečajo 
vprašanju vzgoje in pouka, kajti iz
obrazba in vzgoja tvorita tisto živ
ljenjsko klico, ki bo dajala naši so
cialistični stvarnosti ogromno boga
stvo.

Da bi tako uravnavali svoje delo- podlagi evidence dnevno izdane hrane, 
vanje, se bodo od 16. do 20. oktobra nikjer pa ni razvidno, na čigav račun so 
zbrali na Bledu naši vzgojitelji, uči- šla živila, ki si jih je prilastil Simon Ho
tel ji, profesorji in znanstveniki na icr i„ k; jih je hotel prikriti še med pre- 
prvi kongres pedagoških delavcev Slo- kkavo njegovega stanovanja. Prav tako 
venije. Po številnih referatih vodilnih ni nikjer nobene evidence, kje in kdaj 
pedagogov bodo razpravljali o raznih so bile porabljene alkoholne pijače in 
vprašanjih pouka, o vsebini in načinu cigarete, ki jih je menza nabavljala poleg 
dela z mladino v raznih vrstah šol, o živil, kar ji je občutno zviševalo stroške, 
odnosih do mladine in pionirjev, o ■■
načinu pouka v posameznih predme
tih, o idejnopolitični vzgoji, o štu
diju slovenskega otroka, o izvenšol- 
ski vzgoji, o pouku na strokovnih šo
lah, kar bodo teoretično osvetl jevali z 
izkušnjami slovenske pedagoške pra
kse.

Delavski razred se zaveda izred
no važnega pomena, ki ga ima šol
stvo v socialističnem razvoju, zaveda 
se pomena temeljite izobrazbe učne
ga osebja in njegove vloge v današ
njem življenju, zato pozdravlja^ ta 
kongres pedagoških delavcev in želi, 
da sadove kongresa z uspehom pre
nesejo vsem delovnim ljudem socia
listične Jugoslavije! Z. J.

ga izražanja t» linozme s
Vsem sindikalnim podružnicam TZlt £,& “

široki zapadni svet (Pariz) ' " ‘
1 1 __2 % —1- z-iT n t i ciimo ic

dražje, kakor ga. je nabavil, ni le na
pravil nobenega obračuna, temveč je uni
čil vrečo s kontrolnimi bloki in tako 
onemogočil vsako kontrolo, sebi pa za
gotovil čisti dobiček.

Vsak pošten delavec bo potrdil, da 
mora biti Simon Holer, ki ga je LM na 
podlagi teh ugotovitev aretirala, za sa
movoljno razpolaganje z živili ter zaradi 
namernega onemogočanja kontrole naj- 
strože kaznovan. KK

V naši republiki imamo za jesensko 
setev na razpolago dovolj strojnega par
ka, zato se moramo odločno boriti proti 
vsem tendencam, da bi strojni park ne 
bil v celoti izkoriščen. Če bodo vse naše 
množične organizacije storile vse po
trebno in odpravile vse napake, ki po
nekod še zavirajo jesensko setev, tedaj 
lahko računamo, da bodo naši delovni 
kmetje tudi to nalogo v redu in pravo
časno izpolnili.

organizacijam na terenu s prostovoljnim 
delom in podobno.

V tekmovanje se jc vključila tudi in
dustrijska šola »Litostroja«, Predavatelj
ski kolektiv bo v času tekmovanja na
pisal skripto za specialni pouk litostroj- 
ske šole. Med točke tekmovanja so spre
jeli tudi pomoč pri vzgoji delavcev s 
predavanji v okviru Ljudske univerze.

Učenci industrijske šole tekmujejo v 
okviru svoje mladinske organizacije. Po
leg svoje prve r,aloge, to je učenja, so 
se zavezali doseči dobre uspehe tudi pri 
tovariših, ki nimajo osnovne izobrazbe. 
Kot bodoči mladi kadri iz nove šole 
skrbe že sedaj tudi za svoje kulturno 
udejstvovanje, S pomočjo sindikalne po
družnice bodo ustanovEi svojo godbo, ki 
bo še pred koncem tekmovanja pokazala 
prve uspehe. .

Vest o šestmesečnem tekmovanju v 
počastitev desete obletnice ustanovitve 
Osvobodilne fronte je razgibala ves de
lovni kolektiv železarne v Štorah. Po vseh 
sindikalnih odborih so bneli konference, 
kjer so obravnavali, kako bi tekmovali. 
30, septembra pa so imeli široko in živo 
množično zborovanje, kakršnega že dolgo 
niso imeli. Na tem zborovanju so med 
drugim navdušeno sprejeli naslednje toč
ke tekmovanja: izvrševanje dnev
nih planov brigad, izboljšanje 
kvalitete izdelkov in izbolj
šanje delovne discipline. Izvo
lili so posebno komisijo, ki bo ocenjevala 
uspehe tekmovanja v izpolnjevanju dnev
nih nalog, poleg te pa še posebej komi
sijo za ocenjevanje discipline in komi
sijo za ocenjevanje kvalitete izdelkov. 
Tekmovalni polet se opaža v vseh od
delkih, med najpožrtvovalnejšimi pa so 
udarniki. Pretekli teden so proglasili 
znova SO novih udarnikov.

Na tem množičnem zborovanju, kjer 
so sprejeli in določili način tekmovanja, 
pa so se sproščeno pogovorili tudi o 
napakah, ki se dogajajo v kolektivu. Ta
ko je konferenca dosegla dvojni uspeh. 
Vodstvo sindikalne podružnice zasluži 
priznanje za pravilno usmeritev članov 
sindikata za množično zainteresiranje in 
obravnavanje problemov vsega delovnega 
kolektiva.

Začetek tekmovanja v Litostroju in 
Štorah je dober. Upravičeno zato priča
kujemo, da bo tudi zaključek tega tek
movanja tak, da bodo ob zgodovinski 
obletnici Osvobodilne fronte njihovi 
uspehi v ponos vsem kovinarjem.

Razdeljevanje nakazil 
za počitniške domove

Vse sindikalne organizacije obveščamo, 
da bodo razdeljevanje nakazil za počitni
ške domove prevzeli republiški odbori sin
dikatov. To velja že za mesec november In 
december. Republiški odbori bodo nakazila 
dostavili do sredine oktobra bodisi krajev
nim odborom ali pa direktno svojim podruž
nicam.

Glede dodeljevanja objav za znižano 
voznino sporočamo da naj sindikalni sveti 
iste delijo — v kolikor jih Imajo še na za
logi — do konca tega leta. v prihodnjem 
letu pa bodo podružnice prejele objave ne
posredno od svojih republiških odborov.

Sindikalni sveti naj vodijo točno evi
denco nad Izkoriščenimi In neizkoriščenimi 
nakazali, ki so jih dosedaj prejeli oziroma 
predali podružnicam, kakor tudi nad Izda
nimi objavami za znižano voznino. Čeprav 
preide to razdeljevanje odslei na republi
ške odbore, se naj sindikalni sveti tudi v 
bodoče zanimajo za pravilno izkoriščanje 
Uredbe o letnem dopustu (Uradni list FLR.l 
št. 40/50 z dne 14. junija 1950 — Glej tudi 
članka v »Delavski enotnosti« št. 23 z dne 
2. junija 1950 ln št. 29 od 14. julija 1950).

Uprava za počitniške domove 
pri GO ZSS

RAZSTAVA 
STANETA KREGARJA

Ta mesec razstavlja v Moderni ga
leriji svoja dela Stane Kregar, ki s 
tem stopa pred javnost z retrospek
tivno razstavo, s katero daje pogled 
v svojo delavnico od prvih začetkov 
do danes, ki nam pove. kako je ta 
umetnik neutrudno gradil od prvih 
svojih umetniških poizkusov preko 
vseh iskanj za svojevrstvenim izra
zom do danes, ko je zrel mož. Pogled 
na razstavo je Kregarju v čast. Vsa 
njegova dela, pa najsi prva, ki so bila 
še pod vplivom praškega umetniške- 

izraža.nja (»Tihožitje s sirom«,

Nekaf pripomb o gospodarjenju
s sredstvi zb gradnjo iiudskoprosvetnih domov

Mednarodna vloga Jugoslavije v boju z 
vsemi reakcionarnimi imperialističnimi sila
mi v svetu nam narekuje, da vsestransko 
utrjujemo vezi z ostalim svetom na vseh 
področjih družbenega, gospodarskega in kul
turnega življenja. , ,,

Zaradi tega priporočamo, da se članstvo
sindikatov za povezavo poslužl tudi med
narodnega jezika esperanto, posebno^ ker 
mreža delavskih esperantsklh organizacij po 
vsem svetu nudi široko možnost dopisovanja 
o najrazličnejših družbenih, ekonomskih in 
kulturnih vprašanjih.

Vabimo vas, da v ta namen zainteresirate 
vaše članstvo za učenje mednarodnega jezika 
esperanto. Prijave pošiljajte eeperantskim 
društvom v Ljubljani. Mariboru. Ptuju, 
Trbovljah. Kranju, ki organizirajo tečaje za 
začetnike. Tovariši, ki pa ne morejo pnscčatl 
tečaja, naj se prijavijo v dopisni tečaj pri 
esperantskem društvu v Ljubljani, Cankar
jevo nabrežje 7-1. telefon 46-58.
Sindikalna skupina. — Sekcija za kulturno 

sodelovanje z drugimi narodi.

____  ..... z njimi
dosegel višek svoji surealistični izraz
nosti. (»Fantazija na terasi«, »Romar«, 
»Soloma« itd.) pa poznejša, ko se je 
njegova osebnost nujno začela pribli
ževati real is tiki in do današnjih del — 
vse kaže njegovo neizprosno resnobo.

Stane Kregar se je rodil 1. 1905 v 
Zapužah in 6e je slikarstva a_c.il na 
akademiji v Pragi pri Maksu Svatin- 
skem (1930—1935). na kar je v letih 
1935—1941 noučeval risanje na gimna
ziji v Št. Vidu, leta 1941 pa se je pre
selil v Ljubljano, kjer živi in kot 
umetnik delne j še danes. Do sedanje 
razstave je razstavljal v Sloveniji ze 
trinajstkrat, razstavil ja 1 pa je tudi v 
Zagrebu, Rimu, Parizu. Varšavi. Bu
dimpešti, Bukarešti, Pragi (dvakrajt) 
in Mo-skvi. Njegov^ delo se izraža 
predvsem v olju. Na tej razstavi je 
pokazal nekako polovico — okrog 150 
svojih del.

Naša družbena stvarnost zahteva zelo 
ILr» ^ koilcepcljo ljudskega prosvetljevanja. 
Med temeljnimi problemi, od katerih je od
visen dovolj bogat in sproščen zamah v raz
voju ljudske prosvete je tudi graditev ma- 
teriainih objektov kot so domovi kulture, 
Knjižnice gledališča itd. Nobenega dvoma 
ni, da smo mi zaradi borne dediščine prav
zaprav pionirji v tem delu.

Pri graditvi teh objektov za ljudsko 
prosveto se nam pojavljata dva zelo resna 
aVa^n? problema. Prvi je izvor material

nih sredstev, drugi pa jc gospodarjenje s 
temi sredstvi. Vsak od teh dveh problemov 
Pa je pravzaprav posebna tematika. Prav 
zato, ker teh sredstev še ni v dovoljni meri, 
predvsem pa zato, ker so tudi obstoječa 
razpoložiljiva sredstva znaten del vsega na
šega družbenega dohodka, ne bo odveč, če 
°o vprašanju gospodarjenja z materialnimi 
sredstvi namenjeni izgradnji, obnovi, opre
mi Itd. ljudskih prosvetnih objektov v 
okviru sindikalnih organizacij, opozorimo 
na nekaj momentov.

Letošnji razpoložljivi krediti za gradnjo 
ljudsko prosvetnih objektov so bili cen
tralno planirani in razdeljeni n a podlagi 
predlogov vodstev osnovnih sindikalnih or
ganizacij, ki so začele z graditvijo objektov. 
Osnovne sindikalne organizacije so formi
rale posebne gradbene uprave, ki so ob 
pomoči vodstva sindikalne organizacije pri
čele z gradbenimi deli- Toda nekatera vod
stva osnovnih sindikalnih organizacij, ki v 
času izdelave investicijskih proračunov niso 
predvidevala nobenih gradenj in zato tudi 
niso prejela investicijskih kreditov, pogosto
krat iščejo pri zadevnemu odboru večje ali 
manjše vsote za gradbene investicije, ža 
gradnje ljudsko prosvetnih objektov, ki so 
jih kasneje pričela ali pa jih nameravajo 
graditi šele sedaj. Vse te sindikalne orga
nizacije le s težka razumejo, da Glavni od
bor nima nobenih Investicijskih sredstev, 
razen tistih, ki so v proračunih predvidena. 
A kolikor osnovne sindikalne organizacije 
prično še letos s kakršnimi koli gradnjami, 
popravili aJi opremami, naj iščejo torej 
materialna sredstva predvsem v lokalnem 
okviru. Drugo leto pa se bodo materialna 
sredstva za ljudsko prosvetno dejavnost, 
vštevši gradbeno aktivnost, itak odvajala in 
uporabljala po določbah uredbe zvezne 
vlade v »Skladu za kulturno - prosvetno 
aelo« pri sindikalnih organizacijah drž. go
spodarskih podjetij.

A nekaterih primerih pa vodstva osnov
nih sindikalnih organizacij vse doslej sploh 
niso pričela s predvidenimi gradnjami to
rej niti s črpanjem predvidenih kreditov, 
zaradi česar je bil Glavni odbor pred krat
kim prisiljen ta sredstva odstopiti tistim 
gradbiščem, ki so s povečano pridnostjo le
tošnje gradbene naloge že izpolnila in so 
torej kredite že izčrpala ter prešla na dela, 
predvidena za drugo leto. ali pa jih je dal 
na razpolago vodstvom gradbišč, katerim 
je zmanjkalo materialnih sredstev zaradi

pomanjkljivega planiranja, je pa znano, 
da kljub temu pridno in dobro grade.

Najbolj pereče vprašanje pa predstav
lja način uporabljanja razpoložljivih mate
rialnih sredstev. Ko govorimo o tem pro
blemu, bi bilo sicer nepravilno prezreti dej
stvo, da je mnogo vodstev sindikalnih or
ganizacij razumelo osnovna načela gospo
darjenja s temi sredstvi in jih uporablja 
predvsem za nabavo najpotrebnejšega grad
benega materiala, da so mnoge gradbene 
uprave pokazale primere iznajdljivosti pri 
iskanju cenenega materiala iz lokalnih vi
rov, da so uspele organizirati večino dela 
na prostovoljni način in da hitro in 
uspešno grade. Kljub temu pa še najdemo 
primere neodgovornega gospodarjenja s te
mi sredstvi, primere brezbrižnega odnosa 
do načina njih uporabe. To izvira predvsem 
iz premajhne skrbi vodstva sindikalne or
ganizacije za gradbeno dejavnost in iz pod
cenjevanja naloge, kar za ta vprašanja ne 
vzbudi zanimanje pri svojem kolektivu, da 
bi čutil takšno gradnjo kot nekaj svojega, 
da bi kolektiv neposredno delal na grad
bišču In vršil kontrolo nad delom in go
spodarjenjem.

Za ilustracijo te ugotovitve bi navedli 
nekaj kričečih primerov slabega gospodar
jenja z razpoložljivimi sredstvi za gradnjo, 
obnovo in opremo ljudsko-prosvetnih objek
tov.

Vodstvo sindikalne podružnice Kemične 
tovarne v Hrastniku je na primer dovolilo, 
da so se iz sredstev za ureditev ljudsko- 
prosvetnih prostorov črpala sredstva za 
osteklitev vseh mogočih, celo stanovanjskih 
objektov. V Dravogradu so za ureditev ne
kih prostorov, namenjenih za ljudsko pro
sveto. planirali in zahtevali pol milijona 
dinarjev, dočim efektivni stroški za vsa 
predvidena dela niso dosegli niti 50.000 din! 
To majhno razliko so nameravali po last
nih izjavah, uporabiti za »druge potrebe«. 
Ali pa primer gradnje ljudsko-prosvetnega 
doma v Kamniku kjer že 2 leti črpajo več
je vsote iz predvidenih kreditov za gradi
tev tega doma, zgolj za izdelave, popravile, 
dopolnila itd. gradbenih načrtov, ne da bi 
zgradili niti meter zidg. V Šoštanju ua pri
mer pri gradnji kulturnega doma gospoda
rijo tako, da stane prostovoljna delovna sila 
često mnogo več, kot so predvideni stroški 
za plačevanje redne delovne sile. Cel spi
sek primero pa bi lahko navedli, ko so 
posamezni prostori, ki so bili leto, dve na
zaj opremljeni za ljudsko prosvetne namene, 
neodgovorno spremenjeni v pisarne, skla
dišča, garderobe, ekonomate itd. Niz prime
rov je, da stoje že dalje časa večje koli
čine nabavljenega gradbenega materiala, ne 
da bi pričeli z gradnjo objektov, kot je to 
primer v Brežicah.

V zadnjem času se je tem primerom 
pridružilo še upravno in sindikalno vod

stvo Splošnega gradbenega podjetja »Pro
jekt« iz Kranja. Predstavnik omenjenega 
podjetja je na posvetovanju z zastopniki 
gradbišč ljudsko-prosvetnih objektov, ki je 
bilo pred dnevi pri Glavnem odboru prav 
z namenom, da sc opozori na omenjene ne
pravilnosti. zaprosil za dotacijo za dogra
ditev »Kulturnega doma«, ki ga gradi nji
hovo podjetje. Čez nekaj dni je upravno 
in sindikalno vodstvo tega podjetja poslalo 
Glavnemu odboru tudi pismen predlog z 
gradbenimi načrti. Iz teh načrtov pa je 
razvidno, da omenjeno podjetje pravzaprav 
ne gradi nobenega »Kulturnega doma«, 
temveč gre le za preureditev n a novo zgra
jenih kovinskih delavnic tega gradbene
ga podjetja v prostore za restavracije in 
družbene prostore.

Ureditev takih prostorov je nujna in 
potrebna stvar, toda težko je zdručljiva 
z materialno obremenitvijo sredstev za 
gradnjo ljudsko prosvetnih objektov. Iz 
gradbenega projekta se vidi, da je v tem 
domu težišče na ureditvi restavracije, ku
hinje. točilnice, shrambe, ekonomata. ne
kaj prostorov pa za družbeno življenje, ko 
je Šahovska soba, rdeči kotiček, pevska 
soba, itd., kj sc nizajo okrog restavracije 
In ki bodo le začasno mogli ustrezati 
svojemu namenu. Restavracijski prostor naj 
M po zamisli predlagateljev služil tudi za 
dvorano, ki sicer nima nobenih potrebnih 
n£pr:jT’t so oder. garderobe, itd. in ki 

fiI Prehrani delavcev sploh ne bi mogla 
nIkoar služiti kot prostor za neko kulturno 
prireditev, razen za najprimitivnejše impro
vizacije. Gradnja sodobnih objektov za liud- 
sko prosvetno življenje pa vendar ima neka 
svoja načela, ki jih je v arhitektoniki treba 
upoštevati zlasti kadar gre za gradnjo več
jega značaja, ker je od upoštevanja teh 
načel v veliki meri odvisno pravilno raz
vijanje takšnega življenja. Splošna arhitek
tonska načela, ki veljajo za restavracijski 
prostor ali pa za kulturno prosvetno dvorano, 
so vendar povsem nezdružljiva.

Predloženi gradbeni načrt pa teh pro
blemov ni reševal, niti jih ni imel namena 
reševati zato, ker je bila njegova osnovna 
naloga ureditev restavracije. Zato po
stane tembolj noraz umljivo, 
kako je mogel zastopnik tega 
podjetja ki je poznal te načrte 
i n pravi namen ureditve pro
storov, iskati sredstev iz kul
turno prosvetnih fondov, in to
celo v višini 800.000 dinarjev. To 
je nedvomno ponoven dokaz, kako pojmu
jejo nekateri pomen pravilne uporabe ma
terialnih sredstev za razvoj ljudsko pro
svetnega dela. kateremu so ta sredstva tako 
zelo potrebna, kaže pa hkrati tudi na brez
dušno podcenjevanje pomena kulturno pro- 
svetnih prostorov! Roman Albreht
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Ob 30-letnici krivičnega koroškega plebiscita

NAŠ PLEBISCIT
je plebiscit, kakršnega so izvojevali

koroški partizani
Idejni in praktični vodja teh šovi

nističnih provokacij je neofašistična 
zveza FDU. Ta zveza, ki je na las 
podobna in organizirana po vzorcu 
nacistične stramke, deluje s polnim 
odobravanjem vladajočih .avstrijskih 
krogov.

Že od novega leta se reakcionarni 
avstrijski krogi mrzlično pripravljajo 
na proslavo 50 letnice plebiscita, ki 
naj pokaže, da so avstrijske meje ne
spremenljive.

V ta namen so vsem občinam dali 
na razpolago zadostna sredstva, s ka
terimi naj bi organizirali razne prire
ditve v duhu nedeljive Koroške, ko 
pa nasprotno vemo, da deželna vlada 
nima nikdar na razpolago sredstev za 
zadovoljitev upravičenih slovenskih 
potreb. Da hočejo res najbolj svečano 
izpričati svojo »ljubezen« do koro
ških Slovencev, dokazuje tudi to, da 
je celovški radio organiziral poseben 
Koroški teden, v katerem je skušal 
dokazati pripadnost Koroške k Av
striji. To žaloigro so ponovili celo 
10. oktobra na svečanosti, kateri je 
dala še poseben poudarek navzočnost 
predsednika avstrijske republike Ren- 
nerja ter kanclerja Figla.

Povsem razumljivo je torej, da to
krat ni šlo za nobene nedolžne prire
ditve ali veselice, ampak za skrbno 
organizirano protijugoslovansko mani
festacijo.

Naši strop ne smelo mirovati niti minuto

50 ^iet je, odkar so nam s krivič
nim Koroškim plebiscitom odvzeli del 
našega slovenskega ozemlja.

Že pri organizaciji plebiscita sa
mega so se vršile razne nemogoče 
stvari. Na zahtevo plebiscitne komi
sije so odprli cono A tedanjega ple
biscitnega ozemlja. Vso cono so ta
koj preplavili plačani nemški in av
strijski agitatorji, ki niso štedili z 
mamljivimi in varljivimi gesli v enot
nost Koroške, ter zatrjevali, da bo 
Avstrija skupno s Koroško predstav
ljala pravi raj vseh državljanov.

S takimi in podobnimi lažnimi ge
sli so se pripravljali ti politiki na ple
biscit. Kljub vsem prizadevanjem, pa 
jim naši prostovoljci niso mogli po
staviti nobene protiuteži, razen svoje 
patriotične zavesti. Vsi glasniki av
strijskih in nemških interesov pa se 
niso omejili le na propagandistično 
dejavnost, ampak so poskrbeli, da je 
bilo v njihovih rokah tudi vodstvo ko
misij, ki so štele glasove in tako so 
brez posebnih težav potvorili ljudsko 
voljo in proglasili ta del naše domovi
ne kot del avstrijske republike.

Za lepimi in varljivimi gesli, ki 
so jih uporabljali takrat vladajoči av
strijski krogi, pa so prišli časi polni 
preizkušenj za koroške Slovence. Bes 
nasilja in šovinističnih strasti je pre
plavil to deželo. Nacisti, ki so pozneje 
nadomestili Rennerjevo socialdemokrat
sko republiko, so na vsak način hoteli 
ponemčiti tudi ta del slovenske zem
lje. Vendar naši bratje onstran Ka
ravank niso hoteli postati tujci, zato

Ko danes odgovorni avstrijski funk
cionarji dopuščajo jSražriovanje kri

Celovec

so skupaj z nami šli in s svojimi 5000 
mrtvimi heroji zbrisali umetno mejo, 
ki jih je ločila od njihove domovine. 
Toda velesile se niso ozirale na voljo 
koroških Slovencev, da hočejo živeti 
v združeni Sloveniji in v Jugoslaviji. 
V tej imperialistični igri je Sovjetska 
zveza odigrala posebno vidno vlogo. 
Svoje hinavske besede o enakoprav
nosti vseh narodov je sama demanti
rala na pariški konferenci lansko 
leto, kjer je kri padlih koroških Slo
vencev zamenjala za nafto, njihove 
pravice pa je zamolčala za 150 milijo
nov dolarjev. S tem so nam imperia
listične sile v našem narodnem telesu 
napravile eno rano več. Vrnili so se 
časi Koroškega plebiscita. • Slovencem, 
ki so v minuli vojni s svojimi žrtva
mi postavili dragocen temelj medna
rodnega sožitja, so začeli kratiti osnov
na pravice. Vsega tega avstrijski šo
vinistični krogi v svoji gonji proti ko
roškim Slovencem niso upoštevali. Vse 
odredbe in zakoni, ki jih je sprejela 
povojna avstrijska vlada, so . bili na
perjeni v prvi vrsti proti osnovnim 
interesom naših bratov. Tako so na 
primer izdali uredbo o dvojezičnem 
šolstvu, kj pa je samo v zasmeh de
mokratičnim množicam in se v praksi 
bič ali zelo malo izvaja. Slovenska 
beseda je danes prav tako izpostav
ljena najhujšemu preganjanju kakor 
pod nemško okupacijo.

Tak sklep so sprejele tkalke »Prešer
nove brigade« v Mariborski tekstilni to
varni na enem izmed svojih posvetov 
pred začetkom drugega republiškega tek
movanja. Na sestanku so se pogovorile 
tudi o skupnem delu ter o načinu, kako 
premagati težave, ki bi nastale med tek
movanjem.

Ker so se tkalke dobro zavedale, da 
ni važna samo količina, ampak v enaki 
meri tudi kvaliteta njihovih proizvodov,

Poleg Martine Rojkove in dvakratne 
udarnice Brigite Kovačičeve dela v Pre
šernovi brigadi tudi tkalec Ivan Berglez, 
ki je s svojim požrtvovalnim delom pri
speval pomemben delež k doseženim 
uspehom te brigade.

Berglez spada med tiste delavce, ki 
imajo za seboj trnovo življenjsko pot. 
Saj so prav na račun njegovih žuljev, ka
kor tudi žuljev drugih delavcev dobro 
živeli kapitalistični izkoriščevalci, ka

Kojko Martina, brigadirka Prešernove brigade in 13-krat na udarnica

vičnega plebiscita, namerno pozablja
jo, da so koroški Slovenci s svojim 
krvavim plebiscitom v letih 1941-—1945 
dokazali, da hočejo živeti samo v 
okviru države, ki jim ne zagotavlja 
samo globok socialni in politični pre
porod, ampak je tudi njihova prava 
domovina. Izgleda, da uradni avstrij
ski krogi opogumljeni od pristranskega 
stališča velesil ne vidijo, da njihovo 
delovanje proti našim nacionalnim in
teresom na Koroškem nikakor ni pri
spevek k vzpostavitvi činitesnejših in 
celo prijateljskih odnosov med obema 
narodoma.

Avstrijski šovinisti naj si dobro 
zapomnijo besede tov. Vidmarja na 
protestnem zborovanju v Ljubljani, 
ko je dejal:

»Temu plebiscitu, ki za nas ne velja 
in ga danes proslavljajo avstrijski šo
vinisti, lahko postavimo nasproti drug, 
ki je povsem različen od prvega ple
biscita. To je krvavi plebiscit, plebiscit 
pri katerem ni šlo za oddajo glasov
nice, temveč za težke napore, muke, 
žrtve in za izgubljeno življenje. To 
je naš plebiscit!

Proslavljati spričo tega — kakor 
to delajo avstrijski šovinisti — ple
biscit pred tridesetimi leti, je politi
čen nesmisel, politična neokusnost in 
netaktnost.«

so že v avgustu začele tekmovati z željo, 
da si priborijo prvo mesto. Zaradi svoje 
vztrajnosti ter odlične delovne discipline 
so ob pomoči mojstra Blaža Peka svojo 
obljubo izpolnile ter osvojile tretje mesto. 
Svoje dnevne piane so dosegale povpreč
no za 126%.

Starejše in izkušenejše tkalke so svo
je izkušnje rade prenašale na mlajše to
varišice. Martina Rojkova je duša Pre
šernove brigade in je postala že pravi 
mojster svojega dela. Martina dela v 
Mariborski tekstilni tovarni šele tri leta, 
vendar je k tkalskim strojem prišla z 
bogatimi izkušnjami, saj je na njih delala 
že v bivši Jugoslaviji, ko se je morala s 
trdim delom v tkalnici tekstilne tovarne 
v Majšperku boriti za pičlo odmerjeni 
kos kruha. Martina še do danes ni po
zabila tistih dni, ko je morala upravljati 
s stroji, ki so bili last kapitalističnega 
izkoriščevalca Schv/arza. *Le-ta je bil 
Nemec in je kot tak znal temeljito iz
koriščati delovnega človeka in tudi ži
veti na njegov račun. Prav tako pa Mar
tina ni pozabila tudi stavke v Majšperku, 
ki so jo organizirali delavci, ko so za
htevali od takratnega lastnika povišanje 
plač in izboljšanje delovnih pogojev. 
Stavka je bila v nekaj dneh zadušena, 
organizatorje so pozaprli, ostali delavci 
pa so se morali vrniti na delo, ne da bi 
dosegli svoje cilje.

Po osvoboditvi sc je Martina spet vr
nila v tkalnico. Toda sedaj je bilo vse 
drugače. Pri delu je bila sproščena, ker 
tovarna ni bila več last prejšnjih gospo
darjev. Martina se je s še večjo vnemo 
zagrizla v svoje delo in preseganje nor
me je postala njena stalna in vsakdanja 
naloga. V priznanje za dosežene uspehe 
je bila trinajstkrat proglašena za udar
nico. S svojo sposobnostjo in pridnostjo 
je dokazala, da je sposbna voditi tudi 
brigado. To nalogo je Martina častno iz
polnila.

kršen je bil lastnik njihovega podjetja 
Hutter. Takrat tekmovanja sicer niso po
znali, kljub temu pa je bilo tudi takrat 
treba pošteno prijeti za delo, kajti za 
vsak malenkosten prekršek je bil dela
vec odpuščen. Med okupacijo so nacisti 
Bergleza odvlekli na prisilno delo v 
Nemčijo,

Po osvoboditvi se je ponovno vrnil 
na delo v tkalnico, za svoje vestno ia 
požrtvovalno delo pa je bil že dvakrat 
proglašen za udarnika, V Prešernovi bri
gadi je v vrstah najboljših brigadirjev.
V septembrskem tekmovanju se je od
likoval zlasti s svojim kvalitetnim delom,

e
Tkalkam iz »Prešernove brigade« so 

se v septembrskem tekmovanju poka
zale enakovredne tudi delavke iz brigade 
»Pohorski bataljon«. Tudi v tej brigadi 
se je razvijala borba za večjo storilnost 
dela. V septembrskem tekmovanju so se 
izkazale številne tkalke, med njimi se
demkratna udarnica Jožeia K r o š e 1 j, 
ki vodi brigado, pa tudi tkalke Sidonija 
A n dr e j ek, Marija Ogrin in Ana 
Šaihalter.

Z navdušenjem so v Mariborski tek
stilni tovarni sprejeli šestmesečno tek
movanje v počastitev desete zgodovin
ske obletnice Osvobodilne fronte. V 
vseh oddelkih so razpravljali o tem po
membnem prazniku slovenskega naroda, 
številne brigade iz predilnice in tkal
nice pa so že sprejele nove obveznosti. 
Tkalke in predice obljubljajo, da bodo 
v še večji meri skrbele za povečanje sto
rilnosti dela, dnevno normo pa bodo 
presegale za deset in celo več odstotkov.

Poleg obveznosti v tekmovanju za iz
polnjevanje planskih nalog v proizvodnji 
so sklenili poživiti tudi ltuHurno-prosvet- 
no delo. V ta namen bedo organizirali 
številna predavanja. Njihova dramska 
družina bo z novimi predstavami ponov
no dokazala, da spada med najboljše 
igralske družine v Mariboru,

Tako bo kolektiv Mariborske tekstil
ne tovarne dočakal 27. april z novimi 
uspehi v proizvodnji, kakor tudi na kul- 
turno-prosvetnem področju, pozabili pa 
ne bodo tudi na politično-ideološko delo.
V ta namen bodo organizirali študijske 
krožke in seminarje po oddelkih, kjer 
bodo delavci sproti obravnavali najvaž
nejše politične dogodke doma in v svetu,

Uspehi kluba Ujudske tehnike
¥ MARIBORSKIH ŽELEZNIŠKIH DELAVNICAH

Pod vodstvom novega upravnega odbora 
LT, kateri je bil pred meseci izvoljen v Žel. 
delavnicah v Mariboru, je delo Ljudske teh
nike napredovalo.

Tako je požrtvovalna motosekcija uspo
sobila manj kot v 3 tednih avtomobilski mo
tor in karoserijo, katero so pripeljali iz 
Ljubljane, v kompleten osebni avto. Razni

V motokrožku se vzgajajo novi kadri

DE; ECaAGDA IZRAELSKIH SINDIKATOV
na obisku v Sloveniji

V Jugoslavijo je pred 10 dnevi prispela delegacija Enotne delavske organi
zacije Izraela — Histadrut. Potem, ko je delegacija obiskala LR Srbijo in Hrvatsko, 
je prejšnji teden prispela tudi v Slovenijo. Obiskala je Štajersko in Gorenjske, 
kjer si je ogledala nekatere naše tovarna in zadruge ter Postojnsko jamo. V 
Ljubljani so gostje obiskali Litostroj, Univerzitetno knjižnico ter bolnišnico.

Pred odhodom v Beograd je Izraelsko sindikalno delegacijo sprejel v Domu 
sindikatov predsednik GO ZS8 tovariš Rudolf Janko. V prisrčnem razgovoru 
je vodja delegacije A r o n Beker seznanil navzoče z gospodarskim položajem 
Izraela ter prikazal vlogo Enotne delavske organizacije Izraela — Histadrut. V 
imena vse delegacije se je Aron Beker zahvalil za gostoljuben sprejem, ki ga je 
bila deležna delegacija v vseh krajih naše države. Gostje so navdušeno pripo
vedovali o svojih vtisih iz Litostroja in drugod, ter izjavili, da Izrael s simpatijami 
spremlja naše napore pri graditvi socializma. Delegacija se je mudila v naši državi 
še nekaj dni, nakar je včeraj odpotovala v svojo domovino.

te od začetka sovražnosti na Koreji se 
je postavljalo vprašanje, kakšna bo bodoč
nost Koreje v primeru, če zmagajo sile 
OZN. Nekateri so bili mnenja, da se bo 
ohranil na Koreji status quo, drugi pa so 
zagovarjali mišljenje, da bodo sile OZN 
prevzele Iniciativo in s prisilnimi sredstvi 
združile vso Korejo. Predsednik Truman je 
svoječasno izjavil, da pripada odločitev 
glede tega vprašanja VS. Nihče pa ni po
lagal važnosti — razen zelo skromnih ko
mentarjev — na izjave Sing Man Reea in 
njegovih ministrov, ki so trdili, da bodo 
Južno Korejci »osvobodili« vso Korejo. Za
nimivo je. da teh izjav Amerikanci — kljub 
temu da so zanje nedvomno vedeli — niso 
nikdar demantirali. Ko je z izkrcanjem čet 
OZN pri Inčonu, ter s hitrim in temeljitim 
uničenjem glavnine severnokorejskih sil v 
Južni Koreji izgledalo, da ni več daleč čas. 
ko bodo čete OZN dosegle 38. vzporedni1 
je to vprašanje postalo predmet zanimanja 
vse svetovne javnosti. Na to je v bistvu 
odgovoril Mac Arthur s svojim pozivom 
Severno Korejcem, naj sa predajo. Zanimiv 
je odstavek tega poziva, kjer Mac Arthur 
poziva Severne naj se predajo kjer koli 
se nahajajo. Postalo je jasno, da tega vpra
šanja ne bo rešil VS. kakor je prej izjavil 
Truman, ampak ga je rešil Mac Arthur in 
njegovi gospodarji v Wsshingtonu. Ni dvo
ma namreč, da je Mac Arthur hotel s silo 
doseči, kar je v svojem pozivu uradno na- 
značll. namreč popolno kapitulacijo Sever 
no Korejcev.

Že od vsega začetka je naša delegacija 
z indijsko dala vrsto konkretnih predlogov, 
na podlagi katerih bi bilo mogoče ustano
viti res svobodno neodvisno Korejo. Toda 
Sovjeti so skupaj z drugimi predstavniki 
velesil dosledno bojkotirali vsak sklep ozi
roma predlog, ki so ga postavilo male dr 
žave. V takem ozračju se je 29. septembra 
sestal politični komite Generalne skupščine 
OZN. Sovjetska delegacija je — kar j< 
zelo značilno - skušala dati prednost re
šitvi g reke ga. vpračania- V tem svojem

Diplomatska torba a Korejo in okoli nje
prizadevanju pa je naletela na odločen od
por večine delegacij, ki so sklenile, da se 
postavi na dnevni red najprej korejsko 
vprašanje, že prvi dan razpravljanja o Ko
reji — to je 23. septembra — je Anglija 
skupaj z Avstralijo Brazilijo. Kubo. Ho
landsko. Norveško. Pakistanom in Filipini 
predlagala svoj način ureditve povojne Ko
reje. V tem predlogu je posebno zanimivo 
to, da so sicer predlagali umaknitev vseh 
čet OZN s Koreje, vendar za to niso po
stavili nobenega določenega roka. To pa 
praktično pomeni, da so sl hoteli pridrž 
proste roke vse dotlej, dokler ne bo po 
poinoma odstranjen sovjetski vpliv v Ko
reji. Razumljivo je, da je Višinski ener
gično nastopil proti takemu predlogu. Na
mesto njega je skupno z Ukrajino, Belo 
Rusijo, Poljsko in ČSR predloži! nov pred
log. v katerem Sovjeti predlagajo svobodne 
volitve pod kontrolo OZN, vendar s sode
lovanjem Sovjetske zveze in LR Kitajske 
Do volitev pa naj bi po sovjetskem predlo
gu upravljala obe Koreji posebna komisija, 
ki bi jo določila na skupnem zasedanju 
oba korejska parlamenta.

Že s to formulacijo so Sovjeti dejansko 
pokazali, da žele kompromis. Vsekakor ni 
bil cilj Severno Korejcev, ko so začeli voj 
no, priznanje kakršnih koli pravic Jnžn< 
Korejcem — še manj pa bi oni dopustili, 
da bi se OZN vmešavala v njihove notranje 
zadeve. S tem svojim predlogom so Sovje* 
vsekakor znatno odstopili od svojega prej 
tako ostro formuliranega stališča. S tem so 
neposredno priznali zakonitost južnokorej- 
kega parlamenta. Indirektno pa tud) ko

misijo OZN, pod čigar kontrolo je bil juž 
nokorejski parlament leta 194S izvoljen.

Naš zunanji minister tov. Kardelj je 
ostro nasprotoval tako angleškemu, kakor 
tudi sovjetskemu predlogu, kjer niti prvi

še manj pa drugi ne vsebuje nobenih stvar
nih predlogov, na podlagi katerih bi lahko 
uspešno rešili sedanji kritični položaj. Od
ločno je nastopil proti temu, da se preko
rači 38. vzporednik, kajti v tem primeru 
bi OZN sama (sebe okvalificirala kot napa
dalca, odnosno organa, ki hoče s prisilnimi 
sredstvi doseči združitev Koreje. Da to ni 
»najboljši« način reševanja mednarodnih 
vprašanj, nam nazorno kaže primer Sever
no Korejcev, ki so poleg drugih Interesov 
prav tako hoteli s silo združiti vso Ko
rejo.

Tudi indijska delegacija sl je poleg naše 
največ prizadevala, da se to vprašanje čim- 
prej in čimboije reši. Prav tako kot naša 
je tudi indijska delegacija zahtevala, da 
38. vzporednik ostane začasna meja, dokler 
sc ne izvrže vse potrebne priprave za svo
bodne volitve pod vodstvom OZN. Indijski 
ministrski predsednik je dal pred kratkim 
značilno izjavo, ki se glasi nekako takole: 
Če dopustimo, da čete OZN prekoračijo 38. 
vzporednik, bodo šle preko korejskih trupel. 
S tem je hotel posvariti sile OZN in tiste, 
ki stoje za njimi — na nevarnost položaja, 
ki bi nastal. Po burni ln precej žolčni raz
pravi v političnem komiteju je bil angleški 
predlog o enotnosti Koreje ter izvolitvi ko
misije, ki bo pripravila volitve, sprejet.

Naša delegacija se je glasovanja vzdr
žala. ker ne soglaša z angleškim predlogom. 
Osnutek predloga je politični odbor Izročil 
v proučevanje In odobritev plenarnemu za
sedanju Generalne skupščine, ki ga je po 
krajši razpravi prav tako sprejel. Na ta 
način je dobil Mac Arthur »pravno dovolje
nje« da lahko svojo misijo izvede do kraja 
Zanimiva je okolnost. da je Mac Arthur že 
pred tem sklepom poslal Južno Korejce čez 
38. vzporednik, medtem ko so ostale sile 
OZN čakale formalne odločitve. To je opra

vičil s potrebo »konsolidacije« svojih divi
zij. To pa nam po drugi strani jasno kaže, 
da so Mac Arthur ln z njim tudi njegovi 
naredbodajalcl v JVashingtonu imeli že prej 
namen, da bodo prekoračili 38. vzporednik.

Medtem, ko se je v Flushing Meadovsu 
razpravljalo o bodočnosti Koreje, pa so Juž
no Korejci zasedli že dobršen del ozemlja 
severno od vzporednika. Pričela se. je bitka 
za najvažnejše severnokorejsko pristanišče 
Vonsan ki leži več ko 100 km severno od 
38. vzporednika. Kljub temu. da Mac Arthur 
is vedno ni prejel nobenega uradnega od
govora na svoj prvi poziv Severno Korej
cem naj se predajo, je po resoluciji Gene
ralne skupščine o Koreji znova pozval Se
verno Korejce na predajo. V odgovor je 
vrhovni komandant severnokorejskih obo
roženih sil pozval svojo vojsko naj so bori 
do zadnje kaplje krvi. Svetovno javnost 
danes predvsem zanima, kakšno stališče bo 
v tem trenutku zavzela Mao Ce Tungova 
Kitajska in Sovjetska zveza. Z »osvobo
ditvijo« Severne Koreje se bodo sile OZN 
dejansko namreč približale mejam teh dveh 
držav, kar bi pomenilo okrnitev njunih 
strateških interesov. To pa utegne nedvomno 
vplivati na politične dogodke prihodnjih dni.

Kakšno stališče zavzema LR Kitajska 
do teh vprašanj, je v neki meri razodel zu
nanji minister Ču-En-Lai v svojem govoru 
ob prvi obletnici ustanovitve LR Kitajske, 
ko je zelo ostro napadel ameriško interven
cijo v Koreji in označil Ameriko kot nai- 
večjega sovražnika nove Kitajske Poznejša 
relativno mirna izjava Ču-De-ja je na za- 
padu povzročila precej optimistične komen
tarje o govoru Ču-En-Laja. Zapadni krogi 
so namreč mnenja, da se LR Kitajska ne bo 
podala v kakršno koli avanturo, če zares 
želi biti sprejeta v OZN. Večina zapadnih 
politikov pa meni, da so te grožnje Kitaj
cev navaden blnf, ki naj da Severno Ko
rejcem zgoij moralno podporo, če so pa. take 
izjave res samo propagandna gesta, ki je 
preračunana na določen učinek, nam bo pa 
pokazala bližnja bodočnost.

deli motorja, kot so zobata kolesa, puše, 
šobe ter razne dovodne in odvodne cevi so 
sami izdelali v prostem času. pomagala pa 
sta jim tudi uprava in sindikat, ki je dal 
na razpolago 20.000 din za nabavo raznih 
avto delov. Prvotno j c moto sekcija štela 
le 20 članov, danes pa je število članstva 
narastlo na 120. Moto sekcija je usposobila 
20 članov za šoferski Izpit, in so danes pri
pravljeni na praktične izpite. Za moto šport 
je posebno veselje in zanimanje med mla
dinci iz ŠUG-a in Žlš-a.

Krožek novatorjev in racionalizatorjev je 
sicer pred letom dni še uspešno deloval, do- 
čim je danes v krožku zavladalo mrtvilo. 
Racionallzatorji delavnice so lansko leto 
prihranili delavnici nekaj čez 760.000 din. 
najbolj prepričljiv dokaz, kako uspešno je 
bilo njihovo delo. Zato bo treba, da ta naj
pomembnejši krožek ponovno coživl svoje 
delo ter vnese nov elan.

Foto sekcija si sedaj urejuje svoj lastni 
laboratorij. Krožek je napravil že dokaj 
lepih posnetkov ter pripravil razstavo do 
sedaj izdelanih posnetkov.

S pomočjo uprave in sindikata je klnh 
LT dobil prostore, ki imajo to prednost, da 
so vsi v eni stavbi in da so vsi krožki med 
seboj v stalni povezavi.

Za uspešno in požrtvovalno delo je GO 
LTS nakazal klubu LT Žel. delavnic kot na
grado znesek 89.000 din. Poleg tega je klub 
LT Žel. delavnic dobil pismeno pohvalo od 
GO LTS, ob Oblastnega odbora LT pa v dar 
zbirko knjig.

Mariborska kurilnica je spre
jela obveznosti za tekmovanje

V kolektivu mariborske kurilnice 
so na sestanku sprejeli tekmovalno 
obveznost v počastitev 10. obletnice 
ustanovitve Osvobodilne fronte in 
sklenili, da bodo storili vse, kar je v 
njihovi moči, da se bo povečala sto
rilnost njihovega dela. Njihove loko
motive bodo prevozile od 70—150.000 
kilometrov med dvemi periodičnimi 
popravili. Dobro so se odrezali tudi 
kotlarji, ki so obljubili, da bodo lo
komotivo 24050 kasirali tako, da pri 
tem ne bo trpela proizvodnja. Visoko 
socialistično zavest je pokazal dela
vec Madl, ki je kljub bolezni skle
nil, da bo do dneva republike popra
vil vreteno stružnice za struženje 
batnih obročev, tako da bo izpolnje
vanje proizvodnih nalog potekalo ne
moteno. g. J.

Urejajo uredniški odbor. - Glavni urednik 
Tone Seliškar Uredništvo telefon 43-38 
ln upravo telefon 49-70. Maaarvkovg 14-11 v 
Ljubljani Izhaja *»ak petek Meseč 
na naročnina din IS Štev ček položnice 
604-90321-4 — Tiska tiskarna »Ljudske pra

vice« v Ljubljani


